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-7 Can passat una vintena dc dics des d'aquell luctuós atemptat de Ma
drid que ens deixà a tots desesmats, sense alè. Han passat dues setmanes llargues, i 
encara ara ens demanam com és possible tanta perversitat i tanta infàmia. Les aigües 
de la vida dels més directament afectats -els que sobrevisqueren, els familiars dels 
que moriren ... - volen tomar a una dificil, per no dir impossible, normalitat. De fet, 
som tots els que hi volem tomar, a la normalitat, com si no haugés passat res, però 
també per a nosaltres es fa dificil girar fulla. L' 11 de març ens va fer una osca a 
l'ànima, d'aquelles que ni el temps és capaç d'esmolar. 

D 'aquells fets i de les conseqüències polítiques que se'n derivaren, ja se 
n'han fet totes les anàlisis possibles. Del comportament del govern i de 1' oposició, uns 
i altres n'han bastit exègesis diametralment oposades; però, qui n'havia d'extreure 
conclusions, que són els votants, ho varen fer de manera inapel·lable, dia 14, castigant 
el PP i atorgant la seva confiança majoritària al PSOE per tal que aquest partit lideri 
la política estatal els pròxims quatre anys. I això degué ser així per l'impacte brutal de 
l'atemptat, segur, però també per quatre anys de govern del PP en solitari, en què a 
més dels inevitables desencerts que tota acció de govern comporta, molta gent havia 
percebut unes formes arrogants, quan no clarament vexatòries, cap a qualsevol veu 
crítica amb els seus plant~jaments. Han estat uns anys de lideratge indiscutible de 
José María Aznar, i el partit sencer, per a bé i per a mal, s'ha mogut sota l'impuls i les 
maneres del seu president. 

Ara, per tant, s'obre una nova etapa. I això, que pot semblar un tòpic, no ho 
és tant si consideram que un partit, el PSOE en aquest cas -i aquesta és una situació 
absolutament inèdita des de la transició democràtica-, accedeix de bell nou al poder 
després de passar pels bancs de 1' oposició. Els socialistes varen governar, foren 
derrotats a les urnes i ara recuperen les regnes de 1 'Estat. De manera que cal espe
rar que els vuit anys darrers els hagin suposat una cura d'humilitat i una nova percepció 
de la realitat plurinacional d'Espanya, que s 'hauria de traduir en una manera de 
governar més dialogant i més respectuosa amb les discrepàncies i amb les diferències. 

És en aquest sentit que ens permetem demanar al futur president, José Luís 
Rodríguez Zapatero -tot i que dubtam que tengui notícia de les aspiracions de "Cap 
Vermell"-, que no pagui amb la mateixa moneda que s 'ha encunyat com de curs 
legal en els darrers vuit anys: la dinamitació, per part del govern d'Espanya, dels 
ponts de diàleg i col·laboració amb les administracions de signe polític distint del seu. 
Volem dir que esperam que es doni la lleialtat institucional necessària perquè a les 
nostres Illes hi arribin les inversions que aquesta terra necessita per al seu 
desenvolupament. Amb el Pacte de Progrés aquí i el PP a Madrid, ens varen tenir a 
pa i aigua, però seria un gravíssim error fer ara el mateix, quan la situaciós 'ha invertit. 
El canvi no només ha de ser se sigles i de persones sinó, i molt especialment, d'actituds. 
El PSOE a Madrid i el PP a Palma no han de significar, necessàriament, un motiu 
insalvable de desencontre. Ni els habitants d'aquestes illes, ni tampoc els d'un municipi 
com Capdepera, amb moltes necessitats d'inversions, no ho perdonaríem. 

Corol·lari: volem pau, volem diàleg, volem concòrdia, volem DEMOCRÀCIA. 
I estam segurs que això és el que volen la majoria d'espanyols, de mallorquins i de 
gabellins. 
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ideològiques, ara per ara estan 
donant 'el màxim suport a aquesta 
inciativa, per bé que, a més del seu 
recolzament diem-ne moral, 
convendria que fessin arribar tal 
reivindicació, amb insistència i 
fermesa, al Govern de les Illes 
Balears, que és qui n'ha d'assumir 
el cost. 

Sil¡jar 
Foren al voltant dels 700 els 

caminaires que desafiaren les 
inclemències del temps, i més de 
1.000 les persones que finalment 
s'arreplegaren en el poliesportiu 
de Capdepera. Al llarg de tot el 
trajecte, l'organització va mostrar
se a un gran nivell, tant en la 
regulació dels trànsit com en els 
avituallaments. Els serveis 
d'assistència també funcionaren a 
la perfecció. Molt bé. 

tren, sí 

Un dia plujós, que per res convidava 
a caminar de poble en poble per a 
reivindicar infraestructures 
ferroviàries a la comarca de Llevant, 
fou el que acompanyà els esforçats 
que es decidiren a anar de Sant 
Llorenç a Capdepera sota el lema 
de "Tren, sí". Des de mesos enrere, 
la nova "Plataforma de Capdepera 
pel tren de Llevant", fou 
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l'encarregada d'organizar aquesta 
VI Marxa pel Tren, amb la 
col-laboració de les plataformes 
dels altres pobles, de Manacor a 
aquesta part. I la veritat és que 
tots els esforços valgueren la pena 
i ni el temps va poder evitar que la 
jornada del passat dia 28 fos un 
èxit en tots els sentits. 

S 'ha de dir que tots els 
ajuntaments implicats, per sobre 
de colors polítics i de diferències 

Mentrestant, els grups de ball 
de bot locals, "Castell de 
Capdepera" i "Aires Gabellins" 
s'encarregaren d'encalentir 
l'ambient entre la molta gent que 
en el recinte esportiu 
s'arrepleg~nen a partir de les 12 
del migdia. Així mateix, la Banda 
de Música i el grup de percussió 
Batucada s'encarregaren de donar 
la benvinguda als primers 
marxaires que arribaren, acte 
aquest que en principi tenia com a 
escenari previst la plaça de l'Orient, 

La marxa pel tren de Llevant sortint d'Artà 
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però que també es traslladà al 
poliesportiu, a causa de la pluja. 

En el punt final de la camina
da, l'ambient que es respirà fou en 
tot moment molt acollidor. A més 
de la decoració "trenera" realitzada 
pels nins de les escoles, una fireta 
d'entitats va donar calor i color a la 
trobada. I com que qui més qui 

manco , després de l'esforç, 
anava bé de gana, una gran 
fideuà va servir per a recuperar 
energies. La Confraria de 
Pescadors n'havia assumit la 
confecció i se'n va sortir amb 
nota alta: no era gens fàcil fer 
dinar per a aquella gentada i que 
a més fos bo. I no ho fou, no, bo; 

4 

fou excel·lent. 
Per acabar de d'arrodonir la 

jornada, les actuacions musicals 
acompanyaren els participants fins 
ben entrat el capvespre: Xeramics, 
Lluís Gili , Marisa Rojas , 
Llunàtiques, Suso Rexac, 40 
Llamps, Ovis de Lloca .. . 

La presentació de l'acte va 
anar a càrrec del conegut periodis
ta de TV3 , i col·laborador d'aquesta 
revista, Miquel Piris. Entre actuació 
i actuació, representants de distints 
pobles llegiren el manifest en 
reivindicació del tren com a mitjà 
de transport per a Mallorca (que 
reproduïm tot seguit). Finalment, el 
batle de Capdepera, Joan Ferrer, 
va adreçar unes paraules als 
assistents, en què va reiterar la 
seva adhesió i el seu suport a la 
Plataforma. 

e l ecc i ons 

Imatges de l'interior del poliesportiu, a l'acte de cloenda de la marxa 

De les Eleccions Generals del 
passat 14 de març ja es deu haver 
dit tot el que es podia dir. En parlam 
en el nostre Portal et i, pàgines enllà, 
hi trobareu un amplíssim comentari 
sobre xifres i percentatges. Per 
tant, el que ens queda, en aquesta 
secció, és donar testimoni de 
l'augment de participació, de 
l'aparent normalitat amb què es va 
desenvolupar el procés -donat el 
grau de crispació que les 
extraordinàries cicumstàncies dels 
dies anteriors havien provocat-, i, 
finalment, de l'augment espectacu
lar d'un centreesquerra encapçalat 

CAFETERIA 
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CB 
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pel PSOE, en detriment d'un PP 
víctima dels propis errors. 
Capdepera, uns dels feus de 
l'esquerra mallorquina, va recupe
rar la seva inclinació històrica cap 
a les posicions progressistes, 
sempre considerant que l'atemptat 
de Madrid i la gestió informativa 
que en va fer el govern foren 
determinants per a aquest gir. 
També recordarem aquelles 
jornades com les dels mòbils, com 
a font d'una informació que molts 
consideràvem que no se'ns oferia 
degudament. 

Abans del dia 11 tot estava 
enlaire, encara. Els actes electorals 
havien estat pocs: un soparet i un 
míting dels Progressistes; un dinar 
i un míting del PP, la presència dels 
distints partits 'en els mercats, i res 
més. 

Ara, el tomb espectacular 
que s'ha produït ens posa davant la 
possibilitat de reconduir algunes 
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polítiques que ens poden afectar 
directament: inversions per al tren 
de Llevant, derogació de la 
LOCE, supressió de l'autovia 
Inca-Manacor ... D'altra banda, 
com deim en el nostre editorial, 
esperam que les inversions 
necessanes per al 
desenvolupament del nostre 
municipi arribin com si res hagués 
passat. 

s 

atemptat 
Mai, que nosaltres recordem, 

les conseqüències d'un atemptat 
s'havien viscut en el nostre poble 
amb tanta intensitat i amb tant de 
sentiment. Les escenes que totes 
les cadenes de televisió ens oferiren 
de la bàrbara acció dels terroristes 
a Madrid, ens deixaren sense alè. 
Volíem demostrar la nostra 
solidaritat amb els afectats, però no 
sabíem molt bé com fer-ho. Sortir al 
carrer era l'única manera que teníem 
d'expressar el nostre dolor i el nostre 
rebuig. L'Ajuntament va posar a 
disposició dels ciutadans un autobús 
per assistir a la manifestació del dia 
12, a Palma, la més gran que s'ha 
vist mai a Mallorca, amb més de 
100.000 participants. Però molta 
gent que no hi pogué anar, també va 
voler sumar-se a la protesta contra 
el terrorisme i, d'una manera 
espontània, amb els mòbils i el boca 
a boca com a únics mitjans de 
comunicació, la gent es va concen-

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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trar a la plaça des Sitjar, fins a 
omplir-la. Unes breus paraules del 
batle foren l'única intervenció 
enmig d'un clima de ràbia i dolor 
per uns fets que ningú acabava 
d'entendre. 
Un minut de silenci va posar punt i 
final a la concentració. 

rei lear 
S'ho havien posat molt difí

cil, els del grup "Es Mussol". "Rei 
Lear" no és només un Shakespeare, 
sinó una de les obres més 
complexes i difícils del més gran 
dramaturg de la història. Acceptar 
un repte d'aquesta naturalesa im-

plica assumir-ne les dificultats des r l ·. _ L ~ :r .. ,~~ n Y.l 
de les limitacions que tot grup no ) MU..J l.I~'L.I l/ 
professional presenta. 

Ara bé, dit tot això, hem d'una gran dignitat. Des de la po
d'afegir-hi, tot d'una, que "Es sada en escena fins a la 
Mussol" ens va oferir un interpretació, tot ens va semblar 
espectacle, de la mà de Biel Jordà, molt per sobre de les expectatives 
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que ens n'havíem creat. En Pep 
Uceda va ser un Lear convincent, 
absolutament centrat en el paper, 
sense oblidar la resta de la 
companyia, que li donà una gran 
rèplica. 

Creim que d'alguna manera 
tots estam en deute amb "Es 
Mussol", tant pel grau d'exigència 
que aquest grup s'està 
autoimposant, com pel nivell artístic 
que, amb el pas dels anys, ha anat 
assolint. I després ve la pregunta 
inevitable: ara que començam a 
comptar amb una xarxa teatral prou 
interessant arreu de Mallorca, no 
seria hora que muntatges com 
aquest "Rei Lear" trobassin 
acollida més enllà de Capdepera? 
No seria hora que el Consell de 
Mallorca es plantejàs un circuït de 
teatre d'aficionats, on ja hi ha un 
bon grapat de grups que fa les 
coses amb una gran dignitat? 

GRUP MUNTANER- RIBOT, S.L. 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de i oieria 

Joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 
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telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 

Antonio j. Muntaner Pomar 

~lniJTERRI.J .... 
SEGUAOS 

CATALANA 
OCCIDENTE 

~ novomedic,s.a. 

POMPAS fUNEBRES 

~~~e 
~ruqueria 
T~- 971818143 

C/. S'alzinar, 18-07580 CAPDEPERA 
Tel.97l56 30 96- Tel. Móvil 617 39 29 29 -Fax 971 56 53 10 
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homenatge 
Diumenge, dia 4 d'abril, mestre Bartomeu 

Massanet "Carbó" rebé un sentit homenatge amb 
motiu del seu 80è aniversari, a l'Escola Municipal de 
Música, organitzat per l'Ajuntament i per un grup 
d'exalumnes i músics. Un merescut reconeixement a 
aquest músic, director i mestre de músics, que ha 
marcat tota una època de la banda de Música de 
Capdepera. Durant l'acte, a més de diversos 
parlaments en què es lloà la seva enorme tasca, es 
col·locà una placa amb el seu nom, que donarà nom, 
a partir d'ara a la sala gran de l'Escola, on assaja la 
banda, precisament. Enhorabona. De tot cor. 

pressuposts 
Els pressuposts són una eina imprescindible 

per a l'activitat de qualsevol institució. I, malgrat 
aquest fet, ara per ara l'equip de govern del nostre 
Ajuntament es troba en plena negociació amb les 
altres forces polítiques per tirar endavant el seu 
pressupost de 2004, quan és a punt d'acabar el primer 
quadtrimestre. És evident que han posat mà a la feina 
de negociació una mica tard ... i, al menys a l'hora de 
tancar aquesta edició, no sembla que la cosa estigués 
massa clara. El fet que es governi en minoria, no 
ajuda gaire i podría fer que, a canvi del suport o 
l'abstenció d'algun grup de l'oposició, s'hagin de fer 
importants concessions, la qual cosa no és 
necessàriament dolenta. Senzillament, implica 
negociació i diàleg. 

donants 
La visita de l'equip de donació de sang sempre és 

notícia en el nostre municipi, i normalment molt positiva. 
La darrera vegada es manifestà un increment dels donants 
i una major presència de joves noudonants. 

La Germandat ens ha fet arribar el seu agraïment, 
una vegada més, a tots els que s'aproparen, aquest passat 
mes de març, a realitzar un acte tan generós i altruïsta 
com aquest, i així ens ho manifestaren els col-laobradors 
Carmen, Maria, Àngel i Pilar. Les dades oferides de la 
darrera visita són: CAPDEPERA: 81 oferiments, 75 
donacions, 6 rebuigs i 2 nous donants. CALA RAJADA: 
69 oferiements, 59 donats, 1 O rebuigs i 1 O nous donants. 

concurs de piano 
Amb una notable participació de més de 70 

intèrprets, se celebrà el III concurs de piano "Vila de 
Capdepera", els dies 11, 12 i 13 de març. Un certamen que 
guanya categoria i prestigi, any rere any sota, l'impuls de 
l'associació "Art en Música", amb Noemí Dalmau al 
capdavant. Enguany, un jurat_ de gran categoria, presidit 
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per Nelson Delle-Vigne Fabbri, va atorgar els següents 
guardons: 

- 5è nivell. Primer premi ex-aequo, per a Michal Bialk 
(Polònia) i Francesca Bergamasca (Itàlia). 

- 4t nivell. Primer premi (ex-aequo) a Neus Estarelles 
(Mallorca) i Mathieu Ribout (França). 

- 3er nivell. Primer premi i premi especial compositor 
de les Illes Balears, per a Francesc Capó (Mallorca). 

- 2n nivell. Primer premi, Joan Lluís Travé (Mallorca). 
Premi compositor IB, Alexandra Aleixeva (Mallorca). 

-lr nivell. Primer premi per Patrícia Romero (Menor
ca), Maria Eugènia Garrote i Miriam Mor (Mallorca). 

Els participants locals reberen una beca donada 
per l'Ajuntament. 

trobada de clarinets 
Els dies 3 i 4 d'abril tingué lloc en el Poliesportiu i 

en el Teatre Municipal la 4ta trobada de clarinetistes, amb 
participació de devers 95 alumnes de les escoles de músi
ca d'Artà, Campos, Santanyí, Son Servera, Porreres, Inca, 
Capdepera i del Conservatori. El dia 3, a més d'un concert 
a càrrec del clarinetista Josep Fuster, de l'Orquestra Ciutat 
de Barcelona, els participants reberen classes magistrals i 
assajaren el concert que oferiren l'endemà, sota la direcció 
de Tomàs Picornell. L'Ajuntament oferí un dinar als 
participants. 

dia internacional del llibre infantil 
Dia 2 d'abril es commemora el naixement de 

Christian Andersen,motiu pel qual ha estat triat com 
a "Dia internacional del llibre infantil". A la bibliote
ca de Capdepera se celebrà amb una dramatització, 
a càrrec dels alumnes de segon curs de s'Alzinar, que 
representaren "El vestit nou de l'emperador". A Cala 
Rajada, aquest conte va ser narrat als més petits. En 
un i altre centre, tots els nins pogueren participar en 
un concurs de dibuix, amb els personatges del mateix 
conte com a tema. 
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LES ELECCIONS I ELS RITMES DEL TEMPS 
Hi ha eleccions que es immediatament, la televisión es-

perden en el seu plantejament, pañola y de la jons va fer el 
molts mesos abans de celebrar- penúltim miserable i desesperat 
se. No sé si el cas d'aquestes, intent d'evitar, el que ja aleshores, 
però segurament alguna cosa hi els semblava inevitable. Varen 
té a veure. emetre, per sorpresa, en un canvi 

Fa ja molts mesos que de programació d'última hora, 
el partit popular, el partit que una pel·lícula basada en un fet 
governava, va decidir obrir el real: l'assassinat, per part d'ETA, 
llibre cada dia pel mateix tema; del polític socialista Femando 
la unidad de españa y sus peli- Buesa. 
gros. Aquesta dinàmica es va in- A Mallorca i a les Illes 
cremen tar encara molt més .:~----=~-----' Balears es fa necessària una Iee-
d'ençà de les eleccions catalanes del passat novembre, tura a fons dels resultats electorals. L'extrapolació dels 
amb l'assoliment del poder per part del govern tripartit resultats obtinguts en aquestes eleccions generals a les 
PSC - ERC - lC. autonòmiques ens portaria a un escenari ben diferent, on 

La precampanya va començar amb la desafor- les diferents forces progressistes que composaven el pacte 
tunada i inoportuna anada de Carod a Perpinyà. A partir de progrés, tomarien a governar. El parlament, el Consell 
d'aquí, el partit popular veié el cel obert i concentrà tota de Menorca i el d'Eivissa i Formentera tendrien majoria 
la seva estratègia electoral en una sola idea, en una idea progressista. Només el Consell de Mallorc!l quedaria en 
única; parlar només del terrorisme d'ETA com el primer mans de la família conservadora PP-UM. Es una lectura 
problema de l'estat i intentar fer veure i fer creure que que cal tenir en compte de cara a les properes eleccions. 
constituïen un perill totes aquelles formacions polítiques Els nacionalistes de les Illes no podem estar gaire 
nacionalistes no espanyolistes, aquelles que pretenguessin contents dels resultats obtinguts. Potser ens ha perjudicat el 
reformar la constitució - a la qual Aznar i els seus vot útil cap al PSOE, però, en qualsevol cas, esperàvem 
s'oposaren - i, de rebot, totes les formacions que més suport de la societat. Fins i tot s'ha tomat a demostrar 
poguessin tenir algun acord amb els nacionalistes. En allò que en política les matemàtiques no són, ni prou fer-hi, 
unes altres paraules, es tractava de ficar el PSOE dins exactes i la smna dels vots dels partits que, formaven la 
la merda. És pràcticament impossible xifrar la quantitat coalició dels Progressistes, no ha funcionat. Es veritàt que 
d'insults i d'acusacions que, des del partit popular i el aquestes no són les nostres eleccions i que no hem lluitat en 
seu entorn mediàtic, s 'ha arribat a proferir contra ERC i igualtat de condicions -pràcticament ens han negat 1' accés 
contra Carod Rovira. Tanmateix, la criminalització de als mitjans de comunicació -però ara és hora d'analitzar 
formacions polítiques democràtiques és una pràctica ha- seriosament aquests resultats. 
bitual per part del partit popular. Recordau, si no, les A la comarca del Llevant, els resultats són, si més 
eleccions autonòmiques del2001 a Euskadi; ja se'n feren no, curiosos. Fent números de la comarca sencera - enca
un fart amb lbarretxe i Arzallus i, com ara, no els ha ra que no ens serveixin com a unitat administrativa - pre
sortit bé. Vés per on, que han acabat tastant la seva senten molta d'igualtat entre els vots de PSOE i els 
pròpiamedicina. Progressistes (15.235) i els de PP-UM (15.703).Tot i la 

Diuen que l'església compta el temps en segles. dificultat de traslladar aquests resultats a les municipals, hi 
En aquestes eleccions, però, l'hem comptat en dies i, en ha algunes dades resenyables. Per exemple, a Manacor i a 
la seva recta final, en hores. Hauran de passar encara Artà, els resultats són molt semblants als de les municpals 
molts mesos perquè arribem a pair el que va passar els però, en canvi, a Cadepera i a Son Servera, els resultats són 
darrers tres dies abans de les eleccions. Sembla clar radicalment diferents; a l'Ajuntament governa el PP en 
que una part de l'electorat- no quantificable- canvià el majoria i, en aquestes eleccions, els vots progressistes su
seu parer durant aquests tres dies però això és la peren clarament als de PP-UM. Potser hi hagi un 
democràcia, l'expres~ió de la voluntat dels electors el plantejament a fer de cara a futures eleccions. No hem de 
dia de les votacions. E un greu error, però per part del descartar cap possibilitat. 
partit popular, cercar culpables externs al seu partit. Ells Ara, des de Mallorca, haurem d'exigir a Zapatero i 
sabran què feren. al seu govern el consens i la lleialtat que han promès, així 

Les casserolades, contràriament al que va com haurem de seguir exigint a Matas el consens i la lleialtat 
escriure algun quintacolumnista en nòmina al partit po- que fins ara ha negat a la societat de la qual n'és president. 
pular, foren només un símptoma del que estava passant, Esperem que tots, absolutament tots, haguem après 
no foren la causa de res. Després de 1' aparició- dissabte alguna cosa de tot això. Alguns, desgraciadament, ja no hi 
a la nit- d'un Rajoy desencaixat exigint a les persones seran a temps. No els oblidem! 
concentrades davant de diferents seus del partit popular 
i delegacions del govern espanyol que es dissolguessin Joan Torres. PSM Son Servera. 
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Puc ben jurar que ja duia gairebé mig foli escrit del 
que havia de ser aquest article, amb el terrible atemptat de 
Madrid com a rerefons, quan una de les perles habituals 
del senyor Antonio Alemany, en el diari "El Mundo" (23/ 
03/04), m'ha fet canviar de parer. Jo, alguns dies en què 
estic una mica més entabanat que els altres, per a 
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deixondir-me llegesc algun article d'"El Mundo" o escolt 
una estoneta la Cope, i tom a la vida. Em treuen la són, 
aquesta geñt. Em fuig la rampa, em podeu ben creure. 

Transcric algunes de les paraules de !article 
d'Alemany, el títol del qual ja fa ganes de llegir(¿ Qué pin
ta aquí este diario?): "Todos los periódicos somos trasunto 
de amplios sectores de opinión de estas Islas, excepto el 
Baleares que es periódico de unas minorías muy 
radicalizadas i que cumple la función de transmitir doctri
na, procedente del abertzalismo vasco i del independentismo 
catalan. 
Cohesiona la tri-
bu, minoritaria, 
pera tribu. Toda 
el periódico 
transpira 
antiespañolismo, 
anti PP, 
catalanismo 
independentista, 
países catalanes 
i, por extensión 
analógica, 
aberzalismo vas
ca( ... ) Aparte de 
la prensa vasca 

- ·~:~ _ _,A• . 

~ . 

' ... ,..1 , 
... . . 

,., •, 

abertzale, yo no conozco ningún periódico en España que 
rezume tanto odio i resentimicnto hacia lo español i hacio 
toto lo que no sea catalan com el Baleares. No sé que 
pinta aquí este diario". Em consta que el grup editor de 
"Diari de Balears" ha presentat una demanda d'ampliació 
d'una altra querella criminal que ja estava en tràmit contra 
el mateix periodista, pel delicte d'injúries greus. 
Darrerament, n'hi plouen de pertot, de querelles, a "El Mun
do". 

Sóc lector del "Diari de Balears". No 
exclusivament, com he dit, però lector, al cap i la fi. Alguna 
vegada guait a altres finestres i qualque vegada, com 
aquesta d'avui, a més de la son em treuen el coratge i la fe 
en I' espècie humana. Per a Alemany, jo dec ser un membre 
de la "tribu", de la minoria molt radicalitzada, receptor 
voluntari de la doctrina que prové de I' abertzalisme basc i 
de 1' independentisme català. I de retop dec vessar odi contra 
Espanya. 

Què fer? Com reaccionar? Callant? Posant-hi 
l'altra galta? 

Voldria que les meves paraules transmetessin una 
serenitat i una presència d'esperit que no estic segur de 
sentir, però no vull fer-li el joc, a Antonio Alemany. En tot 
cas, miraré d'evitar la temptació d'actuar com ell i molta 
altra gent que escriu en els periòdics. I és que no pot ser. 
No podem caure en aquest parany, en aquesta dinàmica. 
Els ciutadans hem de ser capaços de no deixar-nos 
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arrossegar cap al llot. Hem de mossegar-nos els sentiments 
per no rodolar cap a 1' abisme de la confrontació sense sentit 
i sense justificació. Els ciutadans tenim dret a no ser insultats, 
però, sobretot, tenim el deure de no insultar, de no insultar -nos, 
de no desqualificar-nos. No ens podem dedicar a fer-nos 
mal, ni fisic ni moral, els uns als altres. No és just. 

No vull dedicar ni una línia a manifestar la meva 
simpatia per la resta de pobles d'Espanya, perquè seria fer-li 
joc a una premsa tan èticament reprovable com la d"'El Mun
do". No se'm pot exigir un humiliació d'aquesta naturalesa. 
Jo m'estim la gent, tota la bona gent d'arreu, i no hi afegiré ni 
un mot. O és que es pensa, n'Alemany, que hem de 
justificar-nos per ser lectors del "Diari de Balears"? Amb 
quin dret ens ho podria exigir, precisament ell? Ara podria dir 
què en pens de periodistes com Alemany Dezcallar i del seu 
diari, però ja he manifestat que els ciutadans rasos hem de 
saber sobreposar-nos a les baixeses d'elements tan perillosos 
per a la convivència democràtica. 

Les coses, pel món, no estan molt clares, que diguem. 
Avui tots vivim amb l'ai al cor: Ens n'hem temut de com som 
de fràgils i ni espais tan aparentment segurs com els Estats 
Units es poden considerar protegits. De les nostres societats 
se n'està apoderant un histerisme creixent i, segurament, 
justificat. De manera que ens trobam en una conjuntura en 
què els qui han de crear opinió, amb la premsa com a mitjà 
decisiu, s'haurien de repensar cada una de les paraules que 
deixen anar. A no ser que allò que cerquen sigui, precisament, 
atiar el foc, augmentar la crispació i malmetre el sistema de 

'!)~ 

LLEVANT 
Articles de menatge 

Li feim la seva pintura, en 
qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta, 12 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.818.945 
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llibertats que, en el cas d'Espanya, encara anam edificant 
amb penes i treballs. Per desgràcia, hi ha columnistes 
incendiaris, com Alemany, que estan fent molt de mal a 
la convivència pacífica a la qual aspiram la majoria. A 
més dels plantejaments ideològics que manegen, d'una 
més que dubtosa qualitat democràtica, proposen les seves 
col·laboracions com un camp de batalla i empren les 
paraules com ganivets, coltells, glavis, llances, matxets o 
baionetes. És a dir, que cerquen danyar. 

Sé que és perfectament inútil demanar una mica 
d'assossec i de serenor. Hi ha coses que no tenen remei, 
com la bel·licositat que les persones duim, per desgràcia, 
escrites en el nostre codi genètic. Si, a més, n'hi ha que 
no sols no volen fer l'esforç de controlar aquest impuls 
instintiu, sinó que li donen llendera i 1' esperonen, aleshores 
no ens hem d'espantar que passin les coses que passen. 
A mi m'agraden les polèmiques sempre que aquestes 
siguin civilitzades, ara bé, en matèria d'opinió, als 
ciutadans no ens queda més remei que cuirassar-nos 
davant dels "alemanys" que formiguegen per alguns 
diaris, revistes, emissores de ràdio i cadenes de televisió, 
a fi que el seu vòmit no emmetzini la relació serena i 
modulada de les gents i els pobles d'Espanya. 

Solució a la portada del mes passat: 

PASTISSERIA 

carrer major, 49 - tel. 971-56 41 91 
CAPDEPERA - MALLORCA 



agenda de la vila 

Agenda de la Vila 
febrer 2004 

Naixements 

Dia 6, Estela Muñoz Alvarez de Leandro i Dolores 

Dia 19, Carme Alzina Moll de Jeroni i Margarita 

Noces 

Dia 14, Miguel Angel Bordoy Massanet amb Susana Tous 

Pascual 

Dia, 20, Olfady Osmedo Henao amb Aura -Leidy Gonzalez Toro 

Dia 20, Cristian-Ivan Vasquez amb Nancy-Edith Leuriano 

Dia 27, Rudolf J. Wemer Rieger amb Margit-Gertrud Jeutsch 

Defuncions 

Dia 18, Luisa Alvarez López (1.911) 

Dia 20, Manuel Correal Sanchez (1.909) 

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 
afo no sé si recordau 
que es posà de moda el zero, 
temps enrere, quan n' Aznar, 
que és un home amb gran salero, 
no es cansava de cantar 
lo del cero patatero. 
Aquest cardinal rodó 
i rotund, és a dir zero, 
li han posat a n' Aznar 
i al seu govern embustero. 
Les urnes han escollit 
en Rodríguez Zapatero, 
en Zeta Pé. A porgar fum 
han enviat el torero 
de Quintanilla de Onésimo, 
un aprenent de vaquero, 
un esco1anet d'en Bush, 
un de los tres mosqueteros. 
Ara ha après què significa, 
lo del cero patatero: 
endur-se'n, en lloc de vots, 
una coça en el trasero. 
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Activitats del centre jove 
mes d'abril 

Dies 13, 14 i 15 
"I Campionat de Parxis"- de les 16 

a les 19 h. 

Dies 7, 16, 23 i 30: 
Taller de pintar escuts de les 16.00 

a les 19.00 

Dia 17 
"Davallada als inferns" 

cursa de carretons, 
aquest any davallaran des del Far de 

Cala Rajada. 

Dia 24 
Torneig d'escacs 

(horari a determinar) 

ai, tomeuet! 

Pep Terrasa 

• •••• 

CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

SENYORS I CRIATS (XXX) 

A
principis del segle XIX, quan tothom vivia de l'a
gricu ltura i la ramaderia, el problema de la nos
tra economia agrària era el seu endarreriment. A 

finals de centúria la qüestió es plantejava entre les pro
postes i Iniciatives de la naixent burgesia agrària, que 
havia optat per la modernització dels conreus i de les 
eines, i la gran propietat, que seguia estancada en el 
sistema de conreu tradicional (1 ). 

Aleshores, els amos i llogaters de les posses
sions tenien poques possibilitats d'enriquir-se perquè la 
propietat utilitzava els contractes d'arrendament per 
sucar i treure tot el guany possible sense invertir més 
que en el manteniment. Llavors ja eren prou conegudes 
les millores que calia aplicar per augmentar la produc
ció. L'Arxiduc Lluís Salvador, entorn a 1870, n'anomena 
unes quantes: "Seria més profitós destinar les terres 
menys apropiades per al conreu de cereals a pasturat-

ges o a plantar figueres, que hi creixen molt bé. Hi ha 
molta manca d'adob animal a Mallorca, i la culpa d'això 
és l'ínfima quantitat de bestiar en relació a la superfície 
de terra conreada"(1 ). També criticava la creença que la 
terra necessitava descansar, per la qual cosa s'havia 
d'acabar amb la pràctica del guaret, que deixava sense 
produir una quarta part del terreny de conreu. 

Aquestes mesures es recomanaven des de molt 
temps enrere, però tan sols el petit propietari procurava 
aplicar-les per millorar les seves terres, convençut de la 
bondat d'invertir els guanys i esforços a fer més pro
ductives les seves finques, tal com si dipositassi11 el 
capital en un banc que, com més augmentava, més 
interessos donava. El gran propietari, en canvi, de cada 
vegada estava més necessitat de doblers i cercava la 
solució apropiant-se dels guanys dels arrendadors de 
les seves terres i pagant uns salaris baixíssims. El sen-
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El senyor de Sa Torre, Pere Font dels Olors. Finals segle XIX. 

yor de Son Jaumell, per exemple, imposava en el con
tracte d'arrendament que els fems, un producte neces
sari per millorar la producció del conreu, eren seus per 

la senzilla raó que es cotitzaven prou bé i en podia treu .. 
re uns doblers, sense importar-li gaire si empobria la 
terra i perdia rendibilitat any rere any. 

El petit propietari, en canvi, adobava la terra fent 
formiguers i aportant algues marines, ja que havia 
après que una terra cuidada i abonada donava més pa. 

Aquesta dinàmica feia que els arrendadors de les 
possessions explotassin els seus subordinats pagant
los uns salaris baixíssims i contractassin, sempre que 
era possible, dones i nins. Les dones s'encarregaven 
de tapar els formiguers, collir olives, figues i garroves, 
sembrar els cereals i els llegums i entrecavar (2). Els 

13 

nins i les nines també s'incorporaven a la 
feina en els anys de la infantesa i s'enca
rregaven de tenir cura dels germans 
petits, donar menjar als animals, guardar 
el bestiar o ajudar en les tasques del 
camp. 

La qüestió era abaixar els salaris i 
pagar en espècie fins allà on era possible, 
una càrrega que els propietaris endossa

ven als amos de la possessió. 
Una de les grans aficions dels senyors 

de possessió, com en el cas de Felip 
Fuster, de Son Jaumell, i de Pere Morell, 
de sa Torre de Canyamel, era la caça. 

Tant en el contracte d'arrendament de 
Son Barbassa com en el de Son Jaumell 
en Felip Fuster fa constar que els amos 
de la possessió "tenien l'obligació de 

mantenir un ca de caça per compte del 
senyor", un servei que en el cas de Son 
Jaumell es completava amb la presència 
del garriguer. El garriguer era nomenat 
pel batle del poble a proposta del propie

tari de la possessió que el contractava. El 
garriguer, dins la llei espanyola, era el 
Guarda Particular Jurat i les seves fun

cions estaven reyulades per un Re
glament aprovat el 9 d'agost de 1876. A la 
majoria de països mediterranis, com Itàlia 
i Grècia, trobam aquest personatge dedi
cat a guardar l'anyada, els fruits, el bosc 
i, fonamentalment, la caça. Els garriguers 
que havien estat confirmats pel batle del 
poble tenien el privilegi que en cas d'un 

plet els jutges donaven per cert el seu testimoni. 
El garriguer sempre va ser un personatge polèmic, 

perquè es dedicava a regular una activitat, la caça, que 

a Mallorca sempre ha estat lliure. A vegades, segons 
l'Arxiduc, la prohibició de caçar va resultar perjudicial 
per a la propietat perquè els frustrats aficionats calaven 
foc a una part del bosc per obligar-lo a deixar caçar lliu

rement de bell nou (3). 
Els treballadors de les possessions estaven mal 

pagats, però l'ofici de garriguer normalment era cercat i 
desitjat de bon gust, perquè era una feina poc feixuga, 
i perquè si la sabia fer bé guanyava un sobresou a 
costa dels caçadors i dels contrabandistes o d'aquells 
que treballaven a la garriga (maressars, calciners, car

boners i llenyataires). 

ca~••• 
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La remuneració dels garri
guers, segons l'Arxiduc, variava 
molt d'un lloc a l'altre, però 
estava entre 100 i 150 lliures a 
l'any, és a dir, entre 354 i 531 
pessetes, inclosa la manutenció 
(5). L'any 1878 l'Ajuntament 
pagava el jornal a 75 cèntims; 
era una paga esquifida, míni
ma, entorn a la meitat de la 
dieta que pagava un particular. 
En aquell temps tots els que 
treballaven a l'Ajuntament esta
ven mal pagats, per exemple 
els mestres d'escola. Era l'èpo
ca d'aquella popular sentència: 
"Passa més fam que un mestre 
d'escola". En el contracte d'a
rrendament de Son Jaumell de 

l'any 1879 consta que: "vós, dit Dibuix de Die Balearen. 

conductor, tendreu l'obligació 
de mantenir el garriguer de pa i companatge, lo mateix 
que un missatge. Igualment, tendreu que cedir al dit 
garriguer cada any una rota de guaret i una de restoble 
del valor d'una quartera de blat de censal en el mateix 
lloc on la sol tenir el dit garriguer, i serà la vostra obli
gació ol llaurar-la a ús i costum do bon conrador, i no 
podreu demanar retribució ninguna ni per la roba ni per 
la feina, idò tot ha de ser de franc". El guaret es practi
cava en els terrenys pobres i prims i consistia a deixar 
de sembrar durant un any o més per a que la terra 
reposàs. El restoble era la terra que es podia sembrar 
per segon any consecutiu i amb la mateixa llavor. Per 
tant, el garriguer disposava d'unes dues quarterades i 
cada any n'hi sembraven una mentre l'altra "reposava". 

Amb aquestes prestacions cal pensar que el 
sou del garriguer de Son Jaumell no devia arribar a la 
pesseta diària. Molta raó tenia aquell tècnic agrari 
mallorquf que l'any 1876 s'expressava així: "La població 
rural que ha de viure del conreu de les grans finques 
està destinada a no sortir de la misèria, ja que (aques
tes) no permeten prosperar ni desenvolupar-se. La terra 

en mans de persones que no les cuiden és una càrrega 
per a la societat" 

Tant el missatge com el garriguer eren uns jor
nalers que la propietat posava per desenvolupar unes 
feines que definia i exigia el senyor. El conductor de la 
possessió gaudia d'una certa iniciativa, però els seus 
col·laboradors, missatge i garriguer, eren més bé una 
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càrrega, ja que els havia de man
tenir i, a més, fiscalitzaven la 
seva feina, ja que depenia del 
senyor i li devien obediència, per 
la qual cosa els senyors s'assa
bentaven del que feien o deixa
ven de fer els amos a arrenda
dors de la possessió. Quan el 
senyor necessitava fer unes fei
nes que no estaven a l'abast dels 
seus jornalers o no constaven en 
el contracte d'arrendament paga
va uns preus normals, aquells 
que hi havia al mercat laboral. 
Cada any, un compromís de l'a
rrendador de Son Jaumell era 
entregar al senyor 54 lliures (unes 
191 pta) "per distribuir en millores 
dins la possessió allà on li parei
xerà bé, i les dietes de carro que 
sien necessàries per fer dites 

millores les fareu i se vos pagaran a una lliura i deu 
sous per cada dieta"; és a dir, a 5'31 pta. En les matei
xes condicions, l'Ajuntament pagava les dietes a 3 pta, 
que es desglossaven de la següent manera: 1'25 pta 
pel carro, 1 pta per la cavalleria, més 0'75 pta pel con
ductor (5). Por tant, en aquest cas el carreter estava 
ben pagat. 

Del contracte d'arrendament destaquen les 
nombroses exigències i la submissió que esperaven els 
senyors dels seus conductors de la possessió. Els que
viures formaven part del pagament en espècie i s'ha
vien d'entregar en les dades més assenyalades de 
l'any: Sant Tomàs (Nadal), el Ram o el Divendres Sant. 
El majoral era l'encarregat d'avisar els amos de la pos
sessió del moment i el lloc on fer l'entrega dels queviu
res sol· licitats; a vegades era a la posada d'Artà però en 
altres s'havien de traslladar fins a Palma. 

Les exigències i el servilisme que fomentaven 
arribava al punt d'exigir "l'obligació d'enviar el carro 
sempre que sia necessari per viatjar la família del sen
yor en el trajecte de Palma a Artà o viceversa". El con
tracte se signà el set de setembre de 1879. Pocs dies 
després, el 24 d'octubre, s'obria la línia ferroviària Pal
ma-Manacor, per la qual cosa resulta més sorprenent el 
compromís de l'arrendador de viatjar a Palma amb el 
carro per a traslladar la família del senyor quan tenien 
la possibilitat de fer el viatge de forma més ràpida i 
còmode. 
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Dibuix de Die Balearen. 
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i resistència. En Pere criava els pollins fins 
al quart any i després els venia. L'any 1860 
el Ministeri de Foment ordenà la construc
ció a Palma d'un dipòsit de cavalls semen
tals. Un dels gestors fou en Pere Font, que 
aportà la seva experiència. També es pre
ocupà per la millora de la comoditat i higie
ne dels estables (6). 

La cavalcada, aquesta tradicional desfi
lada de cavalls del dia de Sant Antoni, úni
cament es troba documentada als pobles 
d'Artà, Capdepera i Son Servera. El seu 
origen s'ha de datar a la meitat del segle 
XVII i en relació amb el marquesat de 
Bellpuig (7). Aquest interès per la ramade
ria equina va tenir continuïtat amb la tasca 
de Pere Font i Ordines, i encara perdura 
perquè la nostra comarca és l'indret de l'i
lla on hi ha més afició pels cavalls. 

En Pere explotà la possessió de Sa 
Altre exigències eren: "Fareu cada any sis die- Torre combinant els guanys amb les millores i sempre 

tes de carro sense paga no sortint dels termes d'Artà, sota la seva direcció. 
Capdepera i Son Servera". "El senyor se reserva per ell 
i els seus, durant tot el temps de l'arrendament, tota la 
caça del lloc de qualsevol espècie, sia conills i perdius, 
i, per lo mateix, no podreu posar cap impediment quan 
vaja a fer les seves caceres". "No podreu impedir al 
senyor de tallar el pinar i de fer tots els forns de calç i 
que trobarà convenient i no podreu reclamar cap perju-
dic i". 

A finals de segle la possessió de Son Barbassa 
fou completament parcel·lada i venuda. De Son Jaumell 
es va segregar i vendre la zona de na Bagassa, una 
mesura lògica tenint en compte el baix rendiment que 
Felip Fuster treia de la possessió. 

També hi hagué alguns senyors que s'interes
saren per l'explotació de la seva possessió i en lloc de 
vendre compraren més terres. És el cas de Pere Font i 
Ordines, propietari dels Olors, que l'any 1870 comprà la 
torre de Canyamel. Entorn a 1854 va emprendre un 
viatge per Andalusia, amb el propòsit d'introduir la raça 
andalusa de cavalls i egües. A la possessió dels Olors 
ja comptava amb una guarda de bones egües mallor
quines i les volia cobrir amb nous sementals, per la qual 
cosa comprà vuit egües mare i dos cavalls. L'any 1868 
a l'exposició ramadera celebrada a Palma ja obtingué 
els primers premis. L'encreuament amb els sementals 
andalusos va donar bons resultats, sobretot amb els 
muls i cavalls de tir, per la sevà dmplada, força, agilitat 

JOSEP TERRASSA 

Notes. 
1 Arxiduc Lluís Salvador. Die Ba/earen, volum 111, pàgs 75 i 296. 
2 lbid, pàg. 39. 
3 Contracte d'arrendament de la possessió de Son Jaumell signat 

el 7-9-1879. 
4 Escartín, Joana M. El quefer ocult. El mercat de treball de la 

dona en la Mallorca contemporània (1870-1940). Edicions 
Documenta Balear. Palma 2001. Pàgs. 69 i 81. 

5 Arxiu Municipal d'Artà, 13-10-1878. 
6 Arxiduc Lluís Salvador. Die Balearen, vol. lli, pàgs. 481, 485 i 

488. 
7 Gili Ferrer, Antoni. Sant Antoni Abat, festa popular d'Artà. Ed. 

Documenta Balear, Col·lecció Menjavents. Palma 1997. 
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PLENS D'HISTÒRIES 
Crònica ordinària de 25 de març de 2004 

Tècnicament, vàrem assistir a dos plenaris, 
o sia, un darrere l'altre. El dos amb un sol punt. El 
primer l'havien demanat els grups UCAP-UM, PSOE 
i PSM-EN i es tractava de rebre informació sobre 
l'obra suposadament iHegal del company de la 
regidora de 1' equip de govern PP-Es Grup, Pilar 
Garcia. El regidor d'urbanisme, Antoni Muntaner, va 
fer una exposició més o manco detallada de les 
tramitacions de l'expedient i d'així com es troba en 
aquests moments. Es va veure que l'equip de govern 
i tot 1' equip tècnic i jurídic de què disposa havien fet 
una feinada per solucionar-li el "marrón" a la 
regidora. La solucio: fer una CB amb el propietari 
de la finca del costat a fi de poder aconseguir els 
metres necessaris per poder-hi costruir el 
"magatzem" que ja hi ha edificat. En aquests 
moments la decisió està en mans del Consell Insular 
i, evidentment, s'espera una resposta afirmativa ja 
que suposadament no hi ha cap entrebanc que ho 
pugui impedir. Un problema urbanístic d'un membre 
de la corporació que esquitxava a tot l'equip de 
govern i que, curiosament, s 'ha solucionat amb una 
rapidesa i eficàcia poc habitual al nostre ajuntament. 
Però no tan diligent i eficaç es va mostrar I' equip de 
govern i molt concretament el seu regidor 
d'urbanisme, Antoni Muntaner, en la solució dels 
quasi 300 expedients d'indisciplina urbanística 
acaramullats als despatxos del segon pis de la sala. 
Aquest era el tema del segon ple sol-licitat per EU-

EV, saber la quantitat i la situació dels expedients 
oberts per infraccions urbanístiques í com es pensen 
solucionar . La veritat és que de totes aquestes pre
guntes formulades per María Orts, en Muntaner no 
en va sebre respondre cap ni una. Això sí, fer-se el 
graciós í embullar la troca li va molt bé, però poca 
cosa més. Molt acalorada va ser la discussió entre 
na Maria i n'Antoní, que en els moments més àlgids 
va fer que na María es tragués I' abric í que fins i tot 
es posàs dreta. En Muntaner hi va posar 
I' experiència política dels més de quinze anys 
d'arrossegar el cul per dins l'ajuntament í na Maria 
el cor i les ganes í, al final, amb l'ajuda d'en Mateu 
Garau del PSM, aconseguí posar en evidència el re
gidor d'Urbanisme, fent-li mostrar el cul i les seves 
mancances (que no son poques). Es va posar en 
evidència el que tots ja sabem: que res ha canviat a 
l'ajuntament, que a l'àrea d'urbanisme tot va igual 
de malament, que a n'Antoni li ve gros el càrrec i 
que no pensa moure tm dit per solucionar un mal 
endèmic que, per afegitó, sospitam que s'agreugerà 
encara més durant aquesta legislatura. 

Antoni, un consell, no menyspreïs ningú per 
la inexperiència o 1' edat i no confiïs tant en tu mateix 
i en la teva experiència. Sense preparació, la 
fatxanderia acabarà fent-te molt males jugades. 

CBF 
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ELECCIONS, REFLEXIONS, EMOCIONS 
La sèrie "A mayor oreja, menor cerebro" 

ha complit un dels seus objetius. Però he de confessar 
que deix aquesta sèrie amb un gust agredolç. Per 
una part la tristor de no haver pogut aconseguir el 
diputat dels progressistes pel qual jo i molts de 
companys apostàvem; i per l'altra, la grandíssima 
dolçor d'haver contribuït amb el meu granet d'arena 
a fotre defora els neofeixistes del PP, situació que 
vistes les darreres actuacions es feia totalment 
necessària, urgent diria jo. 

L'article d'avui el vull dedicar a fer una 
anàlisi política i una sèrie de reflexions sobre els 
resultats de les eleccions, deixant de banda, per tant, 
les xifres i les estadístiques, prou ben explicades a 
un altre article d'aquesta revista. 

Les darreres enquestes publicades el cap de 
setmana abans de les eleccions donaven guanyador 
el PP, però sense majoria absoluta i amb un PSOE a 
l'alça que se li estava acostant molt. Més o manco 
totes coincidien, però I' infame matança de Madrid i 
la posterior gestió de les investigacions de la 
massacre varen fer donar un tomb inesperat per la 
majoria de la classe política. És per això que jo crec 
que les eleccions no las guanyà el PSOE, les va 
perdre el PP, més concretament el senyor 
Aznar. La involució democràtica, la prepotència, la 
confrontació, el frontisme, el poc respecte a la 
separació de poders, el nul respecte a la mínima 
lleialtat institucional i sobretot el domini partidista 
dels mitjans, amb manipulacions informatives 
continuades i caperrudes els dies dotze i tretze, les 
telefonades als directors dels diaris, les cartes a les 

ambaixades espanyoles d'arreu del món culpabilitzant 
ETA dels atemptats quan ja sabien de sobres que no 
havia estat aquesta banda, tot plegat va organitzar 
espontàniament la revolució dels SMS i Internet i va 
fer sortir la gent al carrer en demanda de veritat i 
trasparència. Aquí és on vertaderament es va gestar 
la derrota del PP i va reactivar el vot d'emergència 
estatal que va fer capgirar el vot de milers i milers 
de votants cap al que anomenen vot útil. 

L'esquerra fa la feina i els 
socialdemòcrates del PSOE se'n duen els vots, 
aixó és el que ha passat a Espanya, a Mallorca i 
també a Capdepera. Els progressistes presentàvem 
una magnífica candidata, havíem fet una de les millors 
campanyes, però la por als URDACIS, AZNARS, 
ACEBES i companyia va poder més que la gran 
feinada feta amb tota la il·lusió del món per poder 
enviar a Madrid una veu que defensaria únicament i 
exclusivament els interessos i les gents d'aquestes 
illes, aquest era el vot vertaderament útil. Així i tot 
m'alegr moltíssim de la victòria del PSOE però no 
puc estar d'acord (com apunlen alguns crunisles) 
que 1' èxit d'aquest partit a les Balears es degui al 
lideratge del senyor Antich. Sincerament, pens que 
si el PSOE hagués presentat sor Tomasseta hauria 
tret més o manco els mateixos vots i amb això no 
vull menysprear ni desqualificar al senyor Antich, 
simplement intent demostrar que aquestes eleccions 
s'han desenvolupat en unes condicions excepcionals, 
on el PP demanava a crits que el fotessin fora. I un 
dels grans valedors d'aquesta humiliant derrota dels 
populars ha estat el senyor URDACI, mentider major 

'! IJ \ • "'í'&f~ 
~~ J 
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del regne que passarà a la història per haver inventat 
un altra manera de fer periodisme: 1 'URDACISME, 
o sia, la manipulació més descarada i partidista 
d'una televisió pública en permanent, i creixent, 
estat d'excepció, desgraciadament imitada per 
altres televisions (Antena 3), còmicament denun
ciada pels ciutadans i quotidianament grollera. 

Però vull insistir una mica més en la qüestió 
del vot útil. Jo no tenc cap dubte que el fet d'haver
nos ajuntat els quatre partits (PSM, EU, EV, ERC) 
que conformam la coalició dels progressistes no ens 
ha fet davallar el percentatge (bé, sempre hi haurà 
qualque excepció d'alguns militans o simpatitzans 
d'alguna d'aquestes formacions amb idees 
excloents, que no tenen cabuda dins la coalició); 
aquest, el percentatge, ha davallat bàsicament 
perquè 1 'esquerra social, nacionalista i ecologista 
ha prestat milers de vots al PSOE i això ha repercutit 
en una minvada percentual per a la coalició. Si les 
eleccions s 'haguessin celebrat en condicions 
normals, estic ben segur que hauríem tret el diputat. 
I així com a nosaltres ens ha perjudicat, a UM 1 'ha 
afavorida ja que els desencantats del PP, que han 
estat molts, i que no volien votar a la seva esquerra, 
s 'han decantat per una altra opció de dretes com 
és UM. De cap manera compartesc 1' opinió de la 
princesa senyora Munar en el sentit que alguns vots 
del PSM han anat a parar a UM per I a 
incomprensió que aquest pacte generava dins 
1' electorart nacionalista. Vol dir la senyora Munar 
que els nacionalistes d'esquerra no entenen la 
coalició amb EU o ERC i els nacionalistes de dretes 
han d'entendre la seva coalició de governabilitat a 
Mallorca i a les Balears amb els neofeixistes del 
PP, partit ultraespanyolista que representa la dreta 
més cavernícola i reaccionària? Aquest caparrí de 
la princesa només fila pel que li interessa a ella, 
com ja ens té habituats. I el caparrí d'un dels seus 
peonets engominats, molt conegut per les nostres 
contrades, també deu treure fum amb aquestes 
il·luminacions divines que té. Ara resulta que aquest 
caparrí diu que els del PSM estam en un estat de 
nerviosisme esquizofrènic, i tot perquè li hem dit 
que un partit que' només te el 2% dels vots no pot 
governar en solitari l'illa de Mallorca. Sincerament, 
crec que si qualqú s 'ho ha de fer mirar ha de ser ell 
i la seva colla de "trepes". Un partit amb un 2% és 
un partit marginal i res més. 

Ja per acabar, una darrera reflexió inspirada 
en els resultats del dia 14: les eleccions 
autonòmiques i locals s'han de celebrar a 
l'hivern. Per qué dic això?, doncs perquè després 
del gran resultat aconseguit per l'esquerra i el 
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centreesquerra el dia 14, hem vist clarament que el 
xantatge dels hotelers i empresaris turístics als seus 
empleats fa canviar notablement la direcció del vot 
cap a posicionaments polítics més propers als seus, o 
sia cap al PP. És per això que si les eleccions se 
celebrassin a 1 'hivern, amb la planta hotelera 
majoritàriament tancada, els empleats podrien votar 
lliurement, sense pressions ni xantatges i la dreta es 
veuria amb feines per guanyar. Però vist el gran tomb 
en les eleccions del dia 14, la manipulació, la 
prepotència, la mentida i el xantatge sempre acaben 
perdent. Aquests demòcrates de pa amb fonteta 
s'havien cregut que al poble se'l pot enganyar, que el 
poble és beneit, però entre tots els hem donat una 
gran lliçò que els costarà molt oblidar. Salut i 
enhorabona, companys. 

Felip Esteva Castro 

Batec 

SMS. 
Les noves tecnologies obren un nou 

camp en les comunciacions. A les darreres 
eleccions, s'han manifestat amb tota la seva 
importància, de forma quasi impúdica. Així, de 
cop i volta, l'hegemonia dels mitjans 
d'informació (de cada vegada més, d' opinió) 
tradicionals s'ha trencat. lnternet, missatges 
electrònics i els SMS, missatges telefònics 
curts, han pres protagonisme. 

Qui no va rebre, i reenvià, distints 
missatges, els dies anteriors al 14 de març? 

Una de les conseqüències, immediates, 
va ser posar en dubte la versió oficial de l'autoria 
dels atemptats de Madrid i, d'altra banda, 
desacreditar els mitjans de comunicació que no 
saberen -tret d'algunes excepcions- estar a 
l'alçada de les circumstàncies. 

Ara, en lloc de demanar disculpes per la 
manca de professionalitat i de rigor, es vol 
culpabilitzar la població, en general, de no creure 
fil per randa la versió oficial. Versió que ha 
resultat del tot errònia. 

Els qui enviaven els SMS han resultat, a 
la llarga, més informats que Televisió Espanyola 
i el Govern de la Nació. I amb difussió més 
ràpida. Senzillament, els SMS són increïbles! 

Tres i no res 
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DE COSTAT • 
I DE PERFIL 

MATEU 

GARA U 

FLAQUER 

-Què et motivà a dedicar-te a la política ? 

-Desde sempre m'ha interesat la política a nivell 
estatal i a nivell municipal el que me va fer decidir 
van ser moltes converses amb el meu cercle 
d'amistats i sobretot veure l'evolució del municipi 
als darrers quince anys amb la qual no hi estic gens 
content, i la millor manera d'incidir en la política 
municipal és estant a l'Ajuntament i per a conse
guir-ho t'has de presentar a les eleccions. 

-Quina ha estat la sorpresa més positiva 
amb què t'has trobat a l'Ajuntament ? 

-Amb el poc temps que fa que hi som i també 
comptant que som l'únic regidor del PSM, diré que 
que si tens ganes de fer feina ni ha moltíssima a fer, 
no s'acaba mai, una altra cosa són els resultats, 
però de feina n'hi ha molta per fer. 

·L'experiència d'aquest poc temps a la sala, 
com la definiries ? 

-Abans d'entrar tenia l'impressió que entre els 
polítics hi havia moltes rivalitats, encara que m'he 
costava aceptar-la, m'ha decebut trobar aquest cli
ma, encara que no és tant com pensava. De vegades 
es cerca més el desprestigi d'un partit abans que 
la defensa dels interessos col.lectius, falten 
propostes positíves. Crec que falta autocrítica . 

-Com es veu el poble des del balcó de la 
sala? 

-Crec que enfora, la gent et mira d'enfora i un 
també veu el poble enfora, falten lligams entre la 
Sala i la gent que no està acostumada a dirigir-se a 
l'Ajuntament, falten iniciatives ciutadanes. És com 

si després de les eleccions uns es desentenguessin 
dels altres. Desde l'Ajuntament s'han de passar els 
mecànismes possibles perque la gent no el vegi com 
una cosa externa, començant pel reglament de 
Participació Ciutadana, plenaris, Consells 
Municipals, fent participar a les associacions de 
veïns , que els ciutadans vegin que participar és 
positiu, que tendran resposta per part de 
l'Ajuntament. Pot ser molt complicat, es necessita 
temps, però crec que és imprescindible. 

-Al final del mandat, què és el que més 
t'agradaria haver consegult ? 

-Estant a l'oposició és complicat veure cumplit 
el progrma que duiem a les eleccions. Seguint amb 
el que deia abans, si conseguíem que la relació en
tre l'Ajuntament i la gent fos molt més fluida i 
participassin més en la presa de decisions, fins i tot 
en coses que poden pareixer secundàries com la 
nateja dels carrers per exemple , en donaria per 
satisfet, no se si som un poc utopic. 

-Comentí la següent frase: «Ara que coman
da el PSOE a Madrid aquest estiu vendran més 
turistes». 

-M'imagin que si aquest any no vinguessin els 
turistes aquesta frase serà a l'inrevés, diria «Ara que 
governa el PSOE a Madrid no venen turístes» . És 
una excusa fàcil. 

l!tl!t 
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La marxa pel tren de Llevant ens 
deixà algunes imatges curioses, com 

ta dels cuiners ra amb u 

COilMADO 

(AaN Ol~VlR 
che que bo ! ! ! 

Amalia Garc1a 
Nova secció de fruites i verdures 

Ca vostra f 
www. canoliver.es 

e-mail: -can_oliver@botmail.com 
ca 11 ol iv e r®carne .e. te {e fon i ca. net 

canoliv er@ca_noliv er.e.telefonica.net 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Dilluns a dissabte 
De 8,30 a 13,30 i de 16,30 a 20,30 h. 

Diumenge tancat 
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,r-~•ue~u•t::~::» semb an s a es p a ges 
de Menorca. Es desconeix el motiu que 
duu aquests animals a apropar-se 
excessivament a les platges, on troben 
la mort. 

Altra vegada, també han 
comparegut en grans quantitats, per les 
nostre costes, les "barquetes de sant 
Pere". La seva descomposició provoca 
un intens olor que fa que resulti 
desagradós passejar per la vorera de la 
mar. Amb tot, gràcies al bon temps, són 
molts els qui no renuncien a prendre e l 
sol a les platges. 

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 

Torre de Canyamel S. XIII 
Carretera de Artà a Canyamel, km5 

Tel: 971 841310 
porxada@futurnet.es 
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BARCELÓ 
DE FELANITX AL CEL 
Presentació 

Com sol passar per aquestes terres, el 
reconeixement, el prestigi, d'algú nascut aquí no re
sulta de què sigui valorat amb els nostres propis 
ulls, sinó que és com un efecte secundari: cal 
«triomfar» a fora per a que els ulls d'aquí s'obrin. En 
el cas ~e Miquel Barceló (Felanitx, 1957), aquest 
procés és paradigmàtic, i el «triomf» forà especta
cular: gaudeix d'un prestigi internacional que l'ha duit 
a exposar en els centres d'art contemporani més 
importants del món, i la seva obra figura en les 
col-leccions de tots els museus prestigiosos (a 
Mallorca, només al Museu d'Art Espanyol 
Contemporani de la Fundació Juan March). 
Així i tot, amb tot aquest prestigi, que l'ha duit a 
rebre recentment el Premi Príncep d'Astúries de 
les Art, no acaba de ser una figura còmoda per 
aquestes terres. Certament que ha rebut honors 
semblants per part d'algunes institucions balears 
(la Universitat el va fer Doctor Honoris Causa i 
l'anterior govern va organitzar una gran exposició 
retrospectiva. Però fins ara, les exposicions de 
Barceló a les liles s'havien reduït a algunes 
aparicions juvenils en exposicions col·lectives i a 
una mostra de ceràmica a la Fundació Juan March 
(l'any 1999). lla proposta que es fes càrrec d'una 
capella a La Seu va provocar i.Jna sèrie de 
moviments subterranis d'oposició que no van tenir 
èxit. 

Aquesta incomoditat pot tenir una doble arrel: 
per una part, com passa amb tot l'art contemporani, 
pot ser fruit de la dificultat per entendre aquest art, 
un art que en el cas de Barceló és expressionista, 
impactant, tant pel tamany de les obres com per la 
seva composició matèrica, sempre a la recerca dels 
elements més bàsics de l'acció de pintar: pigments 
matèries i gestos expressius. Barceló ha utilitzat per 
crear color elements orgànics (farina, sègol, carn 
picada, pèls, confitura, mostassa, etcètera), cendres 
del Vesubi, pintura mesclada amb arena i algues i 
altres elements marins i orgànics. I la importància 
del gest pictòric, de la pròpia acció de pintar, 
expressionista ella mateixa en la seva heterodòxia 

(prescindir del cavallet, pintar amb brotxa, penjar les 
teles cap per avall i deixar que la pintura regalimi. .. ) ha 
fet interessant en ell mateix el procés de pintar, tant 
com el resultat. 
Per l'altra, però, també pot ser deguda al caràcter rebel, 
crític amb les tendències socials i economicistes que 
han caracteritzat aquesta terra. Si el boicot a Barceló 
en els medis artístics va ser la conseqüència de la 
seva negativa a sotmetre's als dictats que els marxants 
de l'art imposen, el seu compromís amb la defensa 
del territori i la seva veu crítica, no el fan precisament 
còmode i simpàtic. 

Ara, un artista consagrat, quasi bé oficial, 
Miquel Barceló sembla preferir el retir i el silenci del 
creador, però no defuig la seva responsabilitat social 
com a veu amb autoritat i repercussió mediàtica. Però 
sobretot el seu treball plàstic. Entre els projectes més 
recents, destaca la il-lustració de "La Divina Comèdia", 
de Da.nt: una sèrie de 99 aquarel-les; i la intervenció a 
la Capella de Sant Pere a La Seu de Ciutat (capella 
gòtica del segle XIV). Aquest darrer, esperat amb ànsia 
per molta gent, constitueix un mural ceràmic de 300 
metres quadrats que quedarà enllestit el proper mes 
d'abril. I a continuació, s'ocuparà dels cinc vitralls que 
han d'il-luminar i completar el conjunt. 
Pintar 

Cada dia que no puc pintar, volent, és una 
tragèdia. Cada vegada que pint, també. Però una 
tragèdia distinta, més aviat un desastre, però al man-
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co estic obligat a pintar. Tot consisteix en repintar. 
Borges deia que ja no llegia res, que només rellegia. 
Un sempre repinta. Mai pint millor que quan m'estan 
esperant en una altra banda. Un sistema infal·lible 
per pintar amb profit és tenir una altra cosa urgent 
per fer. Fa anys que em vaig donar compte que 
pintava millor si se suposava que havia d'estar 
cuinant pels meus amics, o quan la meva absència 
inexcusable evitava que començàs algun banquet 
en el que havia de parlar, per exemple. Aleshores, 
amb frenesí i amb cert malestar exquisit començ 
quadres sense esperança i sense preocupar-me 
d'acabar els anteriors, com una espècie de fugida 
cap endavant, amb la lleugeresa inquieta amb 

És un mar de tragèdia. No fa falta anar fins a 
Palestina o al Corn de l'Àfrica Negra, basta mirar el 
que passa al voltant, prop de nosaltres, la dramàtica 
realitat de les pasteres al sud de Sicília, al sud 
d'Espanya. Aquestes imatges de gent acumulada 
en el no res de la mar i camí de la mort que es 
semblen cruament a les meves teles africanes dels 
anys noranta, a les canoes farcides de pescadors 
que van d'un cap a l'altre del Níger amb sa casa amb 
vela que es transforma en casa-tenda. O en les 
aquarel·les dels condemnats de la Divina Comèdia. 

En el meu cas s'ha parlat d'una estètica 
mediterrània i aquest món està ara cobert per tones 
de formigó. En 25 anys la destrucció que s'ha fet 
dels indrets naturals és irreparable. 
Mallorca 

Que néixer a la Mallorca encara molt agresta 
i amfíbia dels meus primer anys va ser fonamental 
en el desenvolupament d'una certa estètica perso
nal pareix evident. Però ho és molt més la terrible 
angoixa de veure deteriorar-se i degradar-se el 
territori de la meva infantesa a una velocitat de 
vertigen. La combinació de cobdícia i estupidesa ha 
donat a Mallorca resultats catastròfics. 

Segurament jo ús 
en el meu treball 
les sensacions 
terriblement 
sensuals i terres
tres de pescar 
llampugues color 
llimona platejada; 
de sentir a la boca 
el tremolor 
elèctric de les 
gambes vives, 
que menjam 
crues a més 
d'usar-les com 
esca per pescar 
raors, amb els 
seus colors de 
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posta de sol a Arcàdia; de l'efecte de mossegar un 
pop entre els ulls per matar-lo, i la tinta ja inútil tenyint 
l'aigua de negre. 

El que ara resulta determinant en la meva 
estètica no és tant el posseir aquest univers 
mediterrani que hem après a reconèixer en Mallor
ca, o a Atenes, o a Pompeia, sinó la seva pèrdua 
sense remei, no per desgràcies insondables ni 
cataclismes impredictibles. Aquesta combinació 
d'ignorància, cobdícia i estupidesa produeix resultats 
més terribles. En una illa de just 50 quilòmetres es 
pretenen construir autopistes, doblar la capacitat d'un 
aeroport ja desmesurat, fins i tot tendrem dret a un 
camp de polo, amb la seva urbanització adjacent, 
en un dels paratges més verges i secs de l'illa. 

Aquest món mediterrani és ara tapat de 
gruixudes capes de formigó i són altres les llengües 
que es senten en els molls, on velocíssimes 
màquines marines ocupen el lloc dels desapareguts 
i lents llaüts. Joan Miró, el millor artista que ha treballat 
a Mallorca, a finals dels anys 70, demanat sobre la 
pressió urbanística i la indústria turística de Mallor
ca, va dir: «Els mallorquins són beneits». I això que 
era un home de poques paraules. És curiós que mai 
no es citi aquesta frase de Miró, del que a Mallorca 
s'usa i abusa de les seves estrelletes i llunes com 
anagrama de dubtoses empreses, mentre es deixa 
en el marasme més absolut la fundació que va tenir 
a bé deixar-nos als mallorquins. Sembla com si els 
mallorquins féssim tot el possible per donar-li la raó. 
Tercer món 

En els darrers 25 anys, tal vegada els 
mateixos que han consumat la destrucció dels 
darrers indrets mediterranis naturals, ha augmentat 
també d'una forma general el desequilibri econòmic 



entrevista 

del món. La diferència amb el denominat Tercer Món 
és ja abismal i irrecuperable. Això sí, tots els països 
del Tercer Món tenen no només el dret, sinó el deure 
de comprar-nos armes de penúltima generació amb 
tots els crèdits 
possibles d'Occident. 
I deim Occident per 
abreujar. 
Àfrica 

Des de fa 
quinze anys pas part 
del meu temps a 
Àfrica, a Malí. Allà he 
vist com es degradava 
la situació econòmica, 
política i social fins 
arribar a la situació de 
preguerra 
generalitzada a la 
regió. En països de 
l'Àfrica negra, de 
tradició sincretista i animista, amb un mosaic ètnic i 
religiós, la situació degenera fins a resumir-se en un 
conflicte armat entre el nord musulmà i pobre contra 
el sud més o manco cristià i menys pobre. 

Vaig anar a Malí a la recerca d'una abstracció, 
el desert, i vaig descobrir una realitat social i 
econòmica terrible, i alhora molt interessant. 

Àfrica immediatament em remeté al món 
salvatge, brut i feliç de la meva infantesa. Veig el 
continent africà arruïnat i armat, endeutat i malalt, del 
que ens arriben només imatges de mutilació, 
fragments i trossos de màscares, de cerimònies 
oblidades, barcasses plenes de morts, que només 
aconsegueixen penetrar en la nostra còmoda 
fortalesa europea en forma de cadàver, d'esclau o 
de fragment. 

Àfrica és un lloc on ric molt. A Europa, cada 
vegada em resulta més difícil riure. Sembla un 
contrasentit, però és així. Àfrica és plena de 
contradiccions: té més raons per plorar que per riure, 
i així i tot et permet trobar gent immensament feliç. 
Per a mi va significar una metamorfosi. 
El món de l'art 

El món s'està dividint en terroristes i víctimes 
del terrorisme, en bons i dolents, com deia, no sé si 
amb cinisme absolut, el president dels Estats Units. 
Aquesta simplificació aterradora afecta també, com 
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no, les arts. A l'art tot l'afecta sempre. Així, ens trobam 
amb un art convertit en espectacle, en entreteniment 
quasi generalitzat, amb museus que s'assemblen 
cada vegada més els uns als altres en continent i 

contingut, com 
Eurodisney 
Disneylandia, com en 
aqueixes absurdes 
cadenes en les que es 
menja el mateix, amb el 
mateix decorat, a 
Minnesota, Varsòvia o 
Lyon. 
L'art 

L'art com a metàfora 
permanentment mòbil i 
canviant de l'Univers, 
una visió global de món, 
una pintura que estableixi 
relacions amb el món, no 
ja representant-lo, una 

visió en profunditat enfront de les estandarditzades 
mirades superficials. Això ho diu algú que sent un 
profund amor per la superfície de les coses, encara 
que en la meva pintura sempre acabin obertes, 
descarnades, entranyes fora. 

L'art no és un reflex de la vida, sinó una forma 
de vida i una ben estranya forma de vida. Pens en 
una pintura que es doni amb la mateixa elegància 
cruel que la natura, sense jerarquies ni explicacions. 

La tècnica progressa possiblement, i l'esport 
potser, i la ciència ... ; la història de l'art progressa 
només si creiem el que diuen els llibres d'història de 
l'art. Però les obres d'art són alienes a tota idea de 
progrés. Són fruits de l'esperit. D'Aitamira a l'antiga 
Xina, a la nostra atribolada i temorosa Europa, a tra
vés dels segles i a través dels conflictes, es mostren 
com a productes d'un afany de transcendència. Van 
més enllà de les misèries i ens concerneixen 
personalment ara i sempre. 

La història de l'art és una cosa viva, i no una 
successió de coses lligades una darrera l'altra, sinó 
un permanent diàleg. L'art contemporani desvetlla l'art 
del passat i finalment l'il·lumina. L'exposició de Manet, 
ara mateix, al Prado, il-lumina la pintura espanyola. 
És un donar i prendre permanent. Quasi amb 
vergonya, i dit amb molta modèstia, és molt excitant 
veure una obra meva en el Prado o en el Louvre. 

S S ( ( Horari: de 8'30a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 
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captiu • desarmat 1 

Ciutat, 26 de febrer de 2004 

Es publica el número 21 de la coHecció "Evast 
e Aloma", Memòries a les presons de la Guerra Ci
vil a Mallorca, de Heinz Kraschutzki. 

En aparença "assassinat" Kraschutzki pels falangistes poc 
després de l'alçament de 1936, l'escriptor alemany Albert Vigo lais Thelen 
dóna notícia del fet el1953 a les pàgines de La isla del segundo rostro, 
memòries novel-lades que transcorren a Mallorca. Havent -les llegides, 
en saber-ne el seu funest destí, Heinz Kraschutzki escriu el1957 a 
Thelen fent-li saber que ha "ressuscitat". 

L'atribució de fets i circumstàncies com l'anterior, tan 
allunyats de la realitat, han fet de Kraschutzki, un personatge més 
proper a la ficció que no pas a la realitat. La historiografia moderna 
sobre al Guerra Civil a Mallorca li atorgava fins ara un segon terme on 
Kraschutzki hi apareixia gairebé com un personatge eteri i tenebrós, 
propi d'una llegenda. No és fins 70 anys després, avui, que apareixen 
per primera vegada publicades les seves memòries per confirmar que 
existí i deixar, de comptar entre les llegendes de la Guerra Civil, per que 
la història moderna el jutgi i així, 1' emplaci al lloc que es mereix. 

En Kraschutzki es dóna la paradoxa de què si bé són gairebé 
nul·les les aportacions de gènere autobiogràfic a les presons i camps de 
concentració per part de represaliats a o de les illes, en aquest cas a més 
de transcórrer gairebé en la seva totalitat com intern a les presons balears, 
cal sumar -li la particularitat que es tracta d'un estranger resident qui 
pateix el captiveri. Eslrauger, iult:g.raul J' wta t:sl.rau ya t:ulòuia, la Jds 
alemanys tant jueus com nazis. 

Aquest aparent contrasentit, no fa més que refermar la tesi 
que fora d'Alemanya, els anys vint i trenta, el lloc més inhòspit, segur 
i allunyat del nou estat bèl·lic europeu, era Mallorca on passaven 
desapercebuts fins i tot per a ells mateixos jueus i aris. És on Krascbutzki 
i la seva família, en I' aparent tranquil·litat de cala Rajada, fundaran 
l'empresa "Las Estre llas", dedicada a la confecció d'estris per vestir i 
complements, de ràfia, que amb els anys i quaranta treballadores mallor
quines, acabaran per exportar arreu del món els seus productes. 

Però, ben aviat al relativa calma es tornarà contra els 
qui fugien de 1 'integrisme nacional-socialista germànic, quan el18 de 
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juliol del1936, a instàncies del consolat anglès i molta de sort, la majoria 
dels alemanys contraris al règim d'Hitler i Franco, parteixen arreu on el 
totalitarisme encara no ha fet acta de presència. No és el cas, però, de 
Kraschutzki i de la seva família. L'endemà mateix, el19 de juliol, Heinz 
Kraschutzki és empresonat. Estava convençut de que aquella revolució 
tenia els dies comptat. No serà fins nou anys després que recuperarà la 
llibertat. 

Una vegada internat arreu de presons de les illes, (can Mir, 
Caputxins, Bellver, Formentera ... ), se li presenta en reiterades ocasions 
la llibertat. N'és el cas les gestions delwnsolal anglès que gairebé 
aconsegueixen el seu alliberament. Però, ell sap que la llibertat de les 
presons, suposa la deportació als camps de concentració nazi i la mort 
segura. La seva família és retinguda a Alemanya, i el matrimoni és obligat 
a divorciar -se per mantenir així, la custòdia dels fills. Quan les coses 
semblen arreglar-se, surtint del camp de concentració de Formentera, és 
novament empresonat a Màlaga, Madrid, Burgos, Saragossa i Barcelo
na. La Guerra Mundial es trobava a les acaballes. 
Havent recuperat definitivament la llibertat, hauran passat nou anys 
d'ençà de la seva venguda a Mallorca. Des de llavors, es dedicarà a 
propagar la pau en successives conferències arreu del món juntament 
amb Ghandi, entre d'altres. 
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bibliotegues 

Des de la bibliot'eca 

La llum dels llibres 
Missatge del llibre infanti12004. 

Els dos germans solien jugar amb globus terraquis. 
Mentre els feien voltar i voltar amb els ulls tancats 
assenayalaven amb el dit, a 1' atzar, un punt. I si coincidi~ 
qu aquell punt era Pequín o Madagascar o Mèxic, buscaven 
a les prestatgeries fins a trobar llibres amb històries sobre 
els llocs que els havien totcat. 

. Els agradava molt de llegir. Gaudien de la lectura. 
La llum, a la seva finestra, ronamia fins a molt tard. 
Amb "la llum" dels llibres van arribar a caminar per la 
gran murada de la Xina, escoltar la cançó de 1' oceà amb 
els vikings, a viure a prop de les piràmides d'Egipte, a 
lliscar amb trineu pels llacs gelats al costat dels esquimals, 
a participar en els Jocs Olímpics i ser coronats amb una 
branca d'olivera. 

Quan finalment es van quedar adormits, els contes, 
les històries, les llegendes, els llocs, els escriptors, els herois 
es confonien en els seus somnis, ja que tot acudien a 
bressolar-los ssuament: Isop narrava les seves faules, 
Sahrazad de del punt més alt de la Torre Eiffel, Cristòfol 
Colom escoltava Tom Sawyer explicar-li les seves 
trapelleries en un vaixell al riu Mississipí, Alícia viatjava 
pel país dc les Maravcllcs en un trineu de la mà de Mary 
Poppins i Andersen narrava els eus contes a 1' aranya 
Ananse, al costat d'una piràmide. 
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notícies locals 

* Ara comencen a notar-se els efectes del 
desmantellament del Parc Natural de Llevant. 
Concretament s'ha anunciat el bloqueig d' 1.200.000 
euros que els propietaris de finques havien de rebre en 
concepte de subvencions per a projectes presentats l'any 
2003. Ara la Conselleria de Medi Ambient diu que 
cercarà una solució que permeti cobrar les ajudes a les 
quals teòricament no tenen dret els propietaris que 
sortiren de l'estructura del Parc. La indignació és nota
ble però ... n'hi ha que se l'han cercada . 

* Els alumnes del col·legis de Primària han gaudÚ 
de dues magnífiques representacions teatrals ofertes 
per l'Ajuntament de Capdepera. Es tracta de l'obra 
de titelles "L'Operació Avi" i d' "lshma.", dirigides 
als infants d'Educació Infantil i primer cicle. 
Ambdues agradaren molt. Queda pendent d'una 
Junció per als més grans, que hagué de suspendre s 
a causa d'un accident dels actors. Les obres són de 
franc per a l'alumnat 

* El Govern Balear té previst invertir en infrastructures 
portuàries. Concretament a Cala Rajada es preveu una 
inversió d'entre 180 i 300 mil euros, amb la finalitat de 
millorar els edificis destinats a serveis dels pescadors 
professionals. A més, es vol organitzar l'espai portuari 
per a millorar la zona destinada a aquest mateix 
col·lectiu. 

*El col·legi s'Alzinar celebrà, els dies 5, 6 i 7 d'Abril, 
la seva!X Setmana Cultural. Enguany les activitats 
giraren al voltant de la "Cultura Popular", però amb 
un cert caire d'interculturalitat, així tractaren jocs, 
ciuina i tradicions de Mallorca i la resta del món. 

El joc amb el globus terraqüi en combinació amb 
els llibres divertia moltíssim tot dos germans perquè no 
s'acabava mai. Havien trobat la manera de ser navegants 
i exploradrs a través de les seves pàgines. Amb la seva 
"llum" conquerien el planeta, vivien en distintes 
civilitzacions, en diferents èpoques, n'admiraven la 
diversitat. Amb poques paraules, descobrien la vida en el 
gran món, lluny de la seva petita habitació volaven pertot 
arreu, viatjaven a tots els llocs i somiaven. ._ ___________________ _J 

I, per descomptat, s'oblidaven d'apagar el llum! 
- Nens, voleu adormir-vos d'una vegada? -els repetien 
els pares-. Ja és molt tard. Apagueu el llum! 
-No podem- contestaven enriolats. La "llum" dels llibres 
mai no pot ser apagada. 

Ageliki Vare/la 
Traducció: Guillermina Gea 

bliu1 equ1..~ 
Publi(IUe!t Municipal~ 
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La bella pagesa és Maria Ferrer Moll, ja traspassada. El lloc, la plaça de 
l'Orient, amb el carrer Centre al darrere. La bístia i el carro eren els de l'amo en 
Llorenç Servera "Rei", qui s'encarregava, cada any, de traginar els brots d'olivera 
per a la processó del dia del Ram. Així que ja podeu calcular l'estació de l'any en 
què es va fer la fotografia. L'autor de la instantània fou en Mascaró, de Maria de la 
Salut. La targeta du data del 15 de setembre de 1934, en plena República, i fou 
lliurada a Inca amb destinació a la localitat catalana de Ripoll. 
(Gentilesa d'ANTONI FLAQUER) 
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Diguérem, el mes passat, que la concessió del 
Premi Cap Vermell 2003 hauria pogut produir algun 
malentès, o algun malestar, o les dues coses, en la persona 
de mestre Bartomeu Massanet i de la seva família. L'escrit 
d'Antònia Llull, la seva esposa, que publicàvem en el mateix 
número de febrer, venia a confirmar aquella impressió. Des 
d'aleshores ençà ens hem estat demanant, els responsa
bles de "Cap Vermell", en què ens havíem equivocat i com 
podíem esmenar 1' errada. 

La primera cosa que hem de dir és que no volíem 
causar la més mínima contrarietat a cap persona, i molt 
menys a mestre Bartomeu, com podeu suposar. Ans al 
contrari, crèiem que amb la nostra iniciativa veníem a 
complir amb un deure inexorable. Retre un homenatge a 
una institució, la banda de música de Capdepera, avui re
presentada pel Centre Cultural, a més de respondre a la 
demanda dels nostres subscriptors, pensàvem que responia 
perfectament 
a 1 s 
plantejaments 
que donaren 
preu a la 
creació del 
nostre guar
dó. 

Segons que 
es desprèn 
de l'escrit 
d'Antònia 
Llull, la cau
s a 
fonamental 
del malestar 
que li ha 
produït la 
concessió 
del premi al 
Centre Cultural Banda de Música, deriva de l'article de 
Pep Terrassa, "La Banda de Música. Una mica d'història", 
ja que considera que es passa per alt la figura del seu pare 
i es minimitza la del seu espòs, mestre Tomeu Massanet. 
Nosaltres excusam el nostre company de redacció, perquè 
és evident que aquell article no podia ser exhaustiu -com 
havia de ser-ho, en cinc pàgines, tractant d'una dilatada 
trajectòria de més de cent anys? Les quatre pàgines que 
Antònia Llull dedica a esmenar les llacunes del treball d'en 
Pep Terrassa donen una idea de les proporcions a què 
hauria hagut d'arribar un estudi igualment minuciós amb 
tots i cadascun dels períodes més o menys significatius de 
la banda. En tot cas, nosaltres, perquè reconeixem la tas
ca singular i irrepetible de mestre Bartomeu, aprofitàrem 
la concessió del premi per fer-li una llarga entrevista, que 
publicàrem també a 1' esmentat número de febrer. Amb 

això crèiem, per bé que es veu que no ho aconseguírem, 
situar en un nivell de preeminència la figura d'un músic a 
qui respectam i estimam. 

Els nostres millors propòsits, en aquest cas concret 
i particular, no han estat suficients, com bé es veu. I això, 
com hem dit, ens dol profundament. Al nostre company 
Pep Terrassa se li poden fer retrets, com és natural, però 
volem posar la mà en el foc per la seva honradesa i el seu 
rigor intel·lectual i, sobretot, per la una voluntat indefugible 
d'empènyer aquest poble pels camins de la racionalitat i 
de la concòrida. Voluntàriament, no hauria escrit ni una 
sola línia -n'estam segurs- que hagués pogut donar peu a 
cap malentès. Per això, deploram profundament que es 
pugui atribuir una relació de causa-efecte entre el treball 
d'en Pep i la baixa de mestre Tomeu com a membre de la 
Banda. Això seria carregar un pes moral sobre les espatles 
d'un membre del nostre col·lectiu que creim que no es 

mereix. 
En un 

altre sentit, tot i 
que aquest és un 
aspecte que no 
s'infereix de 
l'article 
d'Antònia Llull, 
sinó de de les 
manifestacions 
que hem recollit 
en pnmera per
sona, s'hauria 
volgur traslladar 
una part de 
responsabilitat 
d'aquest 
suposat oblit a 
què ens referim, 
als mateixos 
responsables 

del Centre Cultural. En aquest sentit, encara més, lamentam 
profundament si, amb la concessió del nostre premi, hem 
pogut causar la més mínima fricció entre una persona i 
una entitat tan estretament lligats al llarg de més de 
cinquanta anys. Com pot ser, això? Hauria hagut de re
nunciar, el Centre Cultural, a un guardó que els lectors de 
la nostra publicació creien que es mereixia? Per què? 

Ens consta, perquè així va aquedar establert en 
els contaces mantinguts amb els responsables del Centre 
Cultural, previs al llurament del premi, que qui havia de 
recollir el guardó era mestre Bartomeu. Tots pensàvem 
que bé s 'ho mereixia. Era la petita sorpresa que se li 
reservava, el merescut moment de públic reconeixement a 
la seva dilatada entrega a la música gabellina. I això en un 
acte que tot i voler adreçat-se, com no ens hem cansat de 
repetir, a la fantàstica trajectòria de més d'un segle de la 
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banda i no a cap dels seus integrants ni 
presents ni passats, sí que volia, en el 
seu punt culminant, personalitzar en la 
figura de mestre Bartomeu tots els 
mèrits acumulats al llarg de la història 
de l'entitat. 

No pot imaginar, la família 
Massanet-Llull, el greu que ens sap 
haver arribat a aquest lamentable estat 
de coses. Alguns de nosaltres, més que 
respecte, per mestre Tomeu hi sentim 
un afecte de caràcter personal que per 
res voldríem haver malmès. La intenció 
dels Premis Cap Vermell és diàfana i 
noble, ti ja se'ns perdonarà la 
immodèstia. En primer lloc, respectam, 
davant de cap altra consideració, el 
criteri dels nostres lectors. En segon lloc, 
consideram si aquest criteri s'avé amb 
el de valorar 1' altruïsme i al treball 
desinteressat en favor del poble. Un i 
altre criteri, creim, es donaven en el cas 
del Centre Cultural Banda de Música 
de Capdepera i, per tant, no sols no 
consideram haver fet cap mal atorgant-li 
el premi corresponent a 1' any 2003, sinó 
que, ben altrament, sabem de cert que 
aquesta ha estat una de les nominacions 
més justes que es produiran mai, per 
molts d'anys que perduri la 
convocatòria. 

MestreBartomeu Massanet, a 
qui es va retre un públic i merescut 
homenatge, el dia 3 d'abril, ens va tenir 
al seu costat aquell dia, i ens hi tendrà 
sempre. I aprofitarem, sempre que 
s'escaigui, per reiterar-li el nostre afec
te i la nostra consideració. I, si ha de 
servir per res, per demanar-li excuses 
en el cas que, de manera absolutament 
involuntària, li hàgim pogut causar el més 
mínim desfici. 

Redacció Cap Vermell 

EN COS DE CAMISA 

De cop i volta, 

ha esdevingut una 

informació important 

saber quants de 

comptadors Gesa 

ha instal.lat al municipi. 
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L'acampallengua està de nou aquí. 

Els dies 8 i 9 de maig de 2004, els Joves de Mallorca per la 
Llengua tomam a organitzar una nova edició de 1' Acampallengua, la 
gran trobada de joves (i no tan joves), per a reivindicar l'ús normal de 
la llengua catalana a tots els àmbits de la societat. L' Acampallengua 
va començar 1' any 1997 a Inca i va tenir continuïtat en anys succesius 
(Santa Ponça 1998, Alcúdia 2000, Felanitx 2001, Binissalem 2002). 
Durant aquests anys s'ha convertit en una de les principals 
manifestacions juvenils que tenen lloc anualment a Mallorca. El 
creixement continu de participants, any rera an, així ho testimonien. 
Com també demostren que és falsa !afirmació que els joves passen de 
tot. La participació a les mobilitzacions en defensa del territori i de la 
llengua demostren el contrari. 

En aquesta ocasió la població triada ha estat Pollença, la 
població del nord de Mallorca, coincidint amb l'any Costa i Llobera, 
figura cabdal de les lletres mallorquines. El poble està a cavall entre el 
mar i la muntanya i compta amb unes infrastructures culturals 
impressionants: centres culturals, espais esportius, casals de joves, 
etc ... Es tracta d'un municipi turístic, amb una important població no 
catalanoparlant. L' Acampallengua intentarà incidir, com sempre, en 
aquest sector i contribuir a la integració dins la llengua pròpia de Ma
llorca. 

L' Acampallengua serà, com els altres anys, un espai de 
participació: els tallers, el gimcana,etc ... Un espai de relació entre 
sectors socials molt diversos, amb la participació de joves de tot el 
territori llingüístic i de totes les cultures que conviuen a Mallorca. Un 
espai que mostrarà totes les manifestacions culturals que es fan en 
català, des de les més cultes fins a les més populars, des de les més 
modernes fins a les més tradicionals. Però tabé un espai de reflexió i 
d'intercanvi d'idees : xerrades, debats i taules rodones, etc .. 

El moment clau de l' Acampallengua serà la discussió i 
aprovació, en assemblea, d'un manifest que demanarà a les 
institucions públiques i a la societat civil que s'impliqui a favor de la 
normalització de la llengua catalana, pròpia de les Illes Balears. 

L' Acampallengua vol ser un espai de participació i de 
compromés amb la nostra llengua. Vol indicar el camí cap a on ha 
d'anar el procés de normalització lingüística, que ha de menester un 
reforçament entre els joves. Vol també presentar una visió jove sobre 
la Mallorca de futur, una Mallorca en que no hi haurà diferències 
d'origen, raça o religió, però que volem que conservi les seves senyes 
d'identitat, la principal de ls quals és la seva llengua.s 

Joves de Mallorca per la Llengua 



comunicats 

lli;:_ comunicats rebuts 

UCAP-UM. Urbanisme 
UCAP- UM denuncia que el batle, Joan 

Ferrer, hagi delegat en el Regidor d'urbanisme, 
Antoni Muntaner, la potestat de concedir llicències 
d'obra menor que fins ara era competència de la 
Comissió de Govern. 

No entenem aquesta maniobra que per 
suposat no es deu a la necessitat d'agilitzar el procés 
d'optenció de llicència, com argumenta en Toni 
Muntaner, ja que en aquest moment la demanda és 
la menor dels darrers sis anys i, a més a més, amb 
aquesta mesura com a molt s'agilitzarien quatre o 
cinc dies; i això pensam no és raó suficient per bo
tar-se un órgan tan important i necessari com és la 
Comissió de Govern. 

També ens demanam, ja que en el darrer 
Ple ni el bati e ni el regidor d'urbanisme ens varen 
saber respondra, en a quin acte constarà 
l'informació sobre aquestes llicències. En cap. I 
aixó, és molt perillós; No és una messura transparent, 
sinó obscurantista. 

Ens demanam perque I' equip de Govern 
PP - EG té la necessitat de delegar aquesta 
competència en una sola persona i no als cinc 
integrants de la Comissió de Govern. 

AIXÒ ÉS MÉS QUE SOSPITÒS ... 

Port esportiu 
A la darrera assamblea d'UCAP-UM 

es va acordar no donar suport a 
l'avantprojecte de ampliació del port esportiu 
de Cala Rajada. La raó esencial d'aquesta 
decisió, es que aquest avantprojecte no 
compte amb un estudi técnic i rigurós 
d'impacte Medi Ambiental, per lo cual no es 
pot assegurar, ni concretar com la seva 
construcció pot afectar a 1' ecosistema marí i 
al nostre litoral, que per nosaltres ès 
indicutiblement prioritari. 

A més a més, pensam que Cala 
Rajada no té la infraestructura 
suficient ni adecuada per poder com
paginar el port esportiu i la qualitat de 
vida del seus ciutadans. 

Per concloure. direm que 
UCAP-UM én cap moment donara 
recolçament a n'aquest projecte i cap 
altre que pugi anar en contra dels 
interesos generals del nostre poble. 

ComunicatdelPSM-EN de Capdepera 
sobre el projecte d'ampliaciódel 
port esportiu de Cala Rajada. 
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L'agrupació de Capdepera del PSM-EN, manifestam i 
ratificam la nostra oposició al projecte d'ampliació del port esportiu 
de Cala Rajada, tal com ja exposàvem al nostre programa i una 
vegada que ens hem reunit amb els representants del club nàutic 
i els de la confraria de pescadors i hem pogut obtenir informació 
sobre alguns dels efectes mediambientals que produiria I' ampliació. 

Al PSM-EN consideram que una mesura d'aquestes 
característiques no suposa cap tipus de millora econòmica pel 
municipi, al contrari, perquè creim que s'ha d'apostar per un 
desenvolupament sostenible per aconseguir mantenir i reactivar 
l'economia del municipi. A aquestes altures no té raó de ser a 
Mallorca, i molt manco a Cala Rajada, un creixement del tipus 
que es proposa. Basta veure el procés urbanístic que ha sofert el 
municipi, i sobretot Cala Rajada, en els darrers 15 anys per cons i
derar que una obra d'aquesta envergadura no hi té cabuda al 
municipi. Això no vol dir que el PSM-EN no aposta pel turisme, 
res més enfora de la realitat, creim que ens queden molts d'anys 
com a potència turística i per això creim que la millor manera de 
seguir sent-ho és cuidar la riquesa que tenim. Creim que el possible 
creixement que es pugui desenvolupar al municipi i, concretament 
a Cala Rajada amb l'ampliació proposada, no conduiria ni a una 
millor qualitat de vida, més aviat al contrari, ni tampoc suposaria 
una millora de 1' economia del municipi. 

Deixant de handa que aquesta ampliació també suposaria 
una pèrdua d'identitat del moll de Cala Rajada, nosaltres pensam 
que tambés afectaria negativament a l'activitat pesquera, la qual 
en els darrers anys s'ha reactivat amb força essent una de les 
zones amb més pes dins de les Illes Balears, produint-se per tant 
un efecte negatiu sobre l'economia del municipi. 
Consideram que l'impacte ambiental que podria produir, tant a les 
zones més properes com a zones com Son Moll no queda clar, en 
canvi hem pogut comprovar la colònia de posidònia que hi ha a la 
sortida del moll i que pràcticament desapareixeria amb l'ampliació. 
Per altra banda, tampoc es pot saber amb certesa la influència 
que tendria una obra d'aquestes característiques en els corrents. 

En canvi sí que consideram imprescindible que es duguin 
a terme millores tant a la zona de l'escollera, moltes vegades 
sol·licitades pels pescadors, com a la zona del port esportiu on 
actualment hi ha zones apuntalades. Per tant, ens oferim , en la 
mesura que estigui en les nostre mans, a lluitar perquè es duguin 
a terme aquestes millores. 

Per altra banda, volem manifestar el nostre suport 
a la confraria de pescadors de Cala Rajada en totes 
aquelles iniciatives que prenguin tant per evitar la 
construcció de 1' ampliació com en aquelles sol·licituds 
de millores que vulguin dur endavant. 

Mateu Garau Flaquer 
Regidor del PSM-EN a l'Ajuntament de 

Capdepera. 
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HORITZONTALS: 1. Els ventadors de palma són d'aquesta obra. Gavatx. 2. Tal dia és el meu 
i faré una gran festa. 3. És Cala Rajada el que era? Faig que la llet quedi esterilitzada. 4. La nostra magnífica 
Coral S'Alzinar hi sol cantar. Consonant. 5. Home que elabora mel. Consonant. No ta musical. 6. Vares 
passar una estona a ca la teva cosina malalta. 7. Títol nobiliari. Guarniment per practicar certs esports, com 
el windsurf. 8. Darrera secció del budell prim (pl). Mamífer africà, parent de les girafes. 9. Dona que viu en 
un llogaret. De què és aquesta polsera? 10. Cansis. I q·uantes en tens d'aquestes polseres? 

VERTICALS: 1. Planta d'on s'extreu el haixix. Si vull cercar Ràdio Capdepera l'hauré de 
moure. 2. On sigui. 3. Nota musical. Carbohidrats. 4. Obri la boca, mira't al mirall i veuràs aquesta 
campaneta (pl). Articles amb sal. 5. Logaritme que va descobrir aquesta persona. Quin mal! 6. Pedres per 
fer-hi sacrificis. Acompanyen la tempesta. 7. País de devora la Índia. 8. Digeria. Dona empresonada. Vocal. 
9. Tècnica. Contesta. 10. En comanarem un parell per sopar. Ràbia. 

*Una vintena de municipis de Mallorca participaran en la segona edició de l'original cursa de 
carretons anomenada «Davallada als infernS)). Organitzada pel Servei de Joventut del Consell 
dc Mallorca, la cursa constarà de proves semifinals que es celebraran durant el mes d'abril i 
la primera setmana de maig a Alcúdia, Andratx, Ariany, Búger, Capdepera, Costitx, Felanitx, 
Llubí, Inca, Manacor, Maria de la Salut, Montuïri, Muro, Petra, Porreres, Santanyí, Santa 
Eugènia, Sant Joan, Sa Pobla, Son Servera i Vilafranca. 
* Els tres primers classificats de cada una de les semifinals, un per velocitat, un pel disseny i 
un altre per la millor posada en escena, accediran a la prova final que es celebrarà el dissabte 
15 de maig a un lloc encara per determinar, on al finalitzar la competició hi haurà un sopar 
popular, espectacle i fi de festa. El primer premi consisteix en un viatge valorat en 600 euros, 
i el segon premi i el corresponent al millor disseny i a la millor posada en escena estan dotats 
amb 300 euros cadascun. 
*Poden inscriure's a la cursa els joves a partir de 12 anys. El carretó ha de ser de construcció 
pròpia, no motoritzat i sense pedals, i és obligatori que disposi d'un mínim de 3 rodes, frens i 
direcció, i que no superi els 2 metres i els 150 quilograms. 

Dia 17 d'abril ~~Davallada als inferns,, cursa de carretons, 
enguany davallaran des del Far de Cala Rajada. 
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Conversa amb ... 

Jauine Miró 
"Fuga", l'última proposta escència de "Noctàmbuls" 

El proper dia 22 d'abril, el grup estrenarà el muntatge a Capdepera 

El serverí Jaume Miró és un jove valor de la 
dramatúrgia mallorquina. Anima del projecte 
"Noctàmbuls", es proposa estrenar, aquest mes d'abril, 
el seu tercer muntatge, com a autor i director. D'ell ja 
en coneixem "Noctàmbuls", la primera obra que va 
estrenar i que dóna nom al grup, i "El funeral d'en 
Singelpeu ". 

- Quines de les teves obres s'han publicat? 
- Per ara, "Noctàmbuls", a la coHecció de teatre 

d'"El Gall, editor". En els pròxims mesos es publicaran 
igualment "El funeral d'en Singelpeu" i aquesta que 
estrenarem a Capdepera, "Fuga". 

- Què vols comunicar, amb "Fuga"? 
- La redacció de "Fuga" es va fer durant els mesos 

- Explica 'ns breument en què consisteix el de febrer i març de 2003, en els dies previs a la guerra 
projecte "Noctàmbuls" i quia és la seva trajectòria. d'Iraq. Pens que la reflexió sobre l'abismal absurd que 

- "Noctàmbuls" som un equip teatral.Entre els envolta qualsevol classe de violència, així com la crítica als 
nostres objectius s'hi troba el de fer teatre d'autor, textual, mitjans de comunicació que han provocat una gran confusió 
en què la conjunció actoral i musical (la música és composta a 1 'hora de discernir els morts de la realitat dels morts de la 
sempre expressament per a l'obra) hi ocupa el lloc cen- ficció, hi han deixat una gran marca. Com podem viure 
tral. Pretenem rompre amb la tradicional "comèdia" ma- més o manco tranquil·lament amb els relats i les imatges 
llorquina i demostrar que a la nova Mallorca hi cap un de violència que ens ofereixen diàriament els periòdics i 
plantejament més seriós de la realitat que ens envolta. els telenotícies? Fer com si no existís, com si fos una 

Vàrem néixer en el si de la Universitat, l'any 1999, pel·lícula, ens ajuda a protegir-nos. Això és el que els passa 
amb l'obra "Noctàmbuls", que va donar nom al grup. 'a alguns dels personatges de "Fuga". Per resumir, podríem 
Després d'un breu parèntesi i de la nostra independència considerar "Fuga" com una obra que ens parla de 
de la Universitat, l'any 2002 estrenàrem "El funeral d'en l'absurditat i de les causes de la violència. 
Singelpeu", que vàrem fer voltar arreu de l'illa durant un 
any i mig. Ara, amb "Fuga", volem evolucionar cap a la 
simplicitat, tant en el nombre d'actors -de vuit hem passat 
a quatre-, com en la posada en escena. Temàticament, és 
la continuació de les obres anteriors: el que volem és par
lar del món que ens envolta. 

- Com veus la situació del teatre a Mallorca? 
- Amb realisme. Hi ha grups que fan molta feina. 

Però, sense una bona i, sobretot, viva xarxa de teatres, les 
obres no tenen on mostrar-se, i això és trist. 

-He pensat professionalitzar-vos? 
- Contínuament. "Fuga" hi tendrà molt a dir, en 

aquest sentit. 

- Comptes amb un grup d'actors estable? 
-No només d'actors, sinó també d'un nucli que 

ocupa la part que no es veu directament damunt 1' escenari, 
com ara la il·luminació o la música, que formen part activa 
de la companyia. 

-Per què estrenau a Capdepera? 
- Hi ha dos fets decisius. D'una banda, els quatre 

actors -Maria Antònia Fuster, Pau Arévalo, Aina Baltasar 
i Biel Bisquerra- són de Capdepera. A això hi hem d'afegir 
la possibilitat que tenim d'assajar en el mateix teatre on 
s'estrenarà l'obra, i això també és molt important. 



capdepera, fa 20 anys 

Fa 20 anys, 
deia ... 

Núm. 39, març 1984 

Un magnífic dibuix de Coloma Mayol, al-lusiu de 
la festa de carnaval, pròpia de l'època, va ocupar la porta
da del nostre número de fa vint anys. Una portada molt 
encertada, que "venia" molt bé aquell exemplar. 

Porta/et 
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- Preu d'or és el que posava el Teatre de 
Capdepera perquè el grup local "Es Mussol" pogués ac
tuar un dissabte i un diumenge: 37.000 pts més el 50% de 
la taquilla, més 7. 000 pts de drets d'autor. I pensar que a 
Artà només els demanaren el 10% de la taquilla ... 

- El dimarts 21 es pegà foc el puig de son Vador; 
venturosament, no passà d'un retgiró. 

- El Ministeri de Transports s'encarregarà de 
destrossar un dels pocs llocs que el foc encara no ha 
desertitzat. Vol ocupar una gran extensió damunt el puig 
de sa Cova Negra (per a instal·lar un ràdiofar). 
L'Ajuntament no en sap ni me ni perdiu. 

- La hulla ha arribat a tothom; nins de les escoles, 
jovent, adults i vells organitzaren desfresses, ximbombades 
i altres herbes. Per molts d'anys! 

Entrevistes 
El carnaval també fou el ~~~:;g~~~~~~~~~=l Aïna Gelabert Blanes, assistenta social, 

treballadora de 1 'hospital psiquiàtric de Pal
ma i estiuejant d'es Carregador, fou 
1' entrevistada en aquell mes de març de 
1984: 

centre del nostre editorial. A 
propòsit d'aquesta festa, dèiem: El 
carnaval constitueix un ritu també 
per a nosaltres. Amagam les 
nostres cares i, simbòlicament, 
vestim i adornam el nostre cos. 
Quin ritu hi haurà darrere aquells 
qui duen la màscara tot l'any? 

Pe5' cap que crema 
L'any 1984 hi havia, ben 

obert, un viu debat a propòsit de 
1' explotació de les platges, que 
aleshores era en mans de 

- Estam molt preocupats, perquè, per 
desgràcia, quan parles d'un intent de 
reforma del Psiquiàtric, en lloc de voler 
conèixer i respondre a les necessitats 
reals, s 'està més pendent dels interessos 
de partit. No interessa la creació i 
mobilització de maneres d'organitzar la 
societat que responguin a les necessitats 
reals del nostre temps i del nostre poble 
i, a la vegada, facin possible que el 
malalt pugui tornar a la vida normal. 

l'associació de veïns "Es Faralló". L-------------...1 
L'alta rendibilitat d'aquella explotació i la manera arbitrària 

Això ens va dir. I moltes coses més. 

de repartir els beneficis que generava, havien estat molt 
criticats. Davant la imminència d'una nova concessió, 
vàrem copsar l'opinió dels afectats: "Es Faralló", Joan 
Pascual (UM, batle ), Jaume Bonnín (AP), PSOE, Xisco 
Terrassa (LLAC), i Pere Nadal (PCIB). 

Plaça des Sitjar 
- Gabellins i cala-rajaders que estan a les fosques 

es passegen entre l'enveja i la indignació per la lluminària 
de 1' autovia. 

- Els veïnats del carrer de la Soledat es demanen 
si en aquest carrer hi han de fer un cementeri nou, perquè 
a la part de dalt ja hi ha una fossa oberta. No seria bo de 
fer dir quin és el carrer que té el clot més gran. 

- L'autovia quedarà feta una monada; han omplit 
de plantes la pastereta d'enmig i han sembrat els arbres 
que hi faltaven. 

Altres seccions 
- Extractes del Ple de 1 'Ajuntament 
-Jo som com la barca perduda. Joan Coll 
- La dansa. Llorenç Tous 
- Cartes a Cap Vermell 
-Per què? 
- Dècimes afuades. Es pastor de son Perdiu. 
-Volaves tan lluny! Antònia Garcia 
-Agenda 
- Història de Capdepera, capítol XV. Joan Sancho 

Alzamora, "Coll" 
-Diàleg amb l'amic. Això era i no era 
-Què és el marxisme? Mateu Gi/i 
-Avui amb ... "Els clots". Llapis, tinta, tinter 
- Monòleg amb l'estel de l'auba: Una experiència 

pedagògica. Joan Rai 
-Esports 



manifest 

Manifest a favor 
lle:ng 

de la 
u_ a. 
que pateix 

es eleccions 
Com a conseqüència generada de la delicada situació 

la llengua catalana en aquests darrers mesos, sobretot, des de l 
passades, les publicacions de premsa forana reunides en ass emblea ge-
neral de 7 de febrer de 2004 acorden manifestar: 

Just quan els esforços, per mantenir una hipotètica 
tracte de la nostra llengua respecte de la llengua espanyola, h 
moderats i esperançadors, un procés, el qual havia començat fi 
quinze anys, justament, des de fa un temps, es produeix 
comunitat una involució en el procés de normalització de la ll 
lana. En els darrers mesos s 'han produït una sèrie de 
involucionistes que demostren el retrocés sotmés a la llengu 
precisament en el moment en el qual es feia necessari posar tots 

igualtat del 
avien estat 
eia més de 

en aquesta 
engua cata-
situacions 
a catalana, 
els esforços 

per treure-la de la UCI. 
er part dels Situacions com deixar la lliure elecció de la llengua p 

pares pot suposar greus problemes d'organització en els cent 
cosa suposarà un atac frontal contra el sistema actual que ga 
tots els estudiants acabin els seus estudis coneixent les dues lleng 
de la nostra comunitat; el tancament d'una emis ora de ràdio 
en català; la reducció del nivell d'exigència de coneixement 
als aspirants a ser funcionaris de l'administració autonòmica 
de missatges confusos i disgregadors sobre la qüestió de les m 

res, la qual 
ranteix que 
ües oficials 
que emetia 
s de català 
; la difusió 
odalitats, ... 
sible que la Des de la nostra perspectiva ens demanam, com és pas 

gent que es diu mallorquina, que se sent de la terra, que duu 
en aquesta terra vulgui o accepti un menyspreu per la llen 
parla en aquesta terra d'en ça 800 anys? Com és possible q 
gent que vulgui convertir-se en responsable de la desaparició d 
de Ramon Llull, o de Costa i Llobera -al qual li dediquen I 'an 
tots aquests anys de govern autonòmic, no hi havia hagut mai 
desinterés tant gros per la llengua en aquesta terra. Hom po 

generacions 
gua que es 
ue hi hagi 

e la llengua 
y 2004. En 
com ara un 
t perdre el 

respecte institucional per la llengua? 
Cura, fèrem Fa 19 anys, en el primer congrés de premsa forana a 

el protocol de signar un manifest en defensa de la llengua. Pass 
aquell pareix que té la mateixa vigència actual, amb la g 
actualment han arribat unes onades d'immigrants amb un des 
complet de la nostra identitat, però que, així i tot, havia fun 

ats els anys, 
ravetat que 
coneixement 
cianat amb 

normalitat i amb una certa energia positiva. 
Abans que sigui massa tard, rectificau. Nosaltres ho 

creim així. 
Associació de Premsa Forana de Mallorca 
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CURS DE CATALÀ 
INTENSIU PER A 
ESTRANGERS -

ESTIU 2004 

El COFUC i l'Ajuntament de 
Capdepera tenen la intenció 
d'organitzar conjuntament 

-segons la demanda- un curs 
intensiu de català de 40h. 

impartides en 15 dies durant els 
mesos d'estin 2004. Les 

persones interesades poden 
demanar més informació al 

Servei d'Assessorament 
Lingüístic 971 819201 I 

salcapdedpera@terra.es abans 
de dia 7 d'abril de 2004. 

CURSO DE CATALAN 
INTENSIVO PARA 

EXTRANJEROS - VERANO 
2004 

El COFUC y el Ayuntamiento de 
Capdepera tienen la intención de 
organizar conjuntamente -según 
demanda- un curso intensiva de 
catalan de 40h. impartidas en 15 

dias en los meses de verano 
2004. Para mas información 

contactar con el Server 
d'Assessorament Lingüístic 971 
81920 1/salcapdepera@terra.es 
antes de día 7 de abril de 2004. 
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A 1' espera de rebre els resultats electorals, i 
per anar fent boca, repassem, encara que breument, 
el que han donat de si les eleccions generals 
gabellines des de l'inici de la democràcia. Per 
endavant, la proporció entre la població de dret i 
el cens electoral ha passat d'un valor d' 1,5 a 1,09 
el 2000 no quedant, per tant, pràcticament ningú 
exclòs del dret a vot. 

Que després de l'explosió participativa pro
vocada per 40 anys de silenci, 1' abstenció ha anat 
augmentant des del 18,8 % de les primeres 
eleccions fins al41 ,5 del2000. El1986 es va pe
gar un bot important del 8,1 % i el2000 tor-nà a 
augmentar significativament. Estudiar i comprendre 
els motius d'aquests salts pot ser apassionant, però 
no ho desenrrotllarem aquí. 

Que el bipartidisme funciona: si sumam les 
paperetes dels dos partits més votats a cadascuna 
de les convocatories veim que dóna més dels dos 
terços del total i que s 'ha anat accentuant a partir 

lL 

de 1996. El Psoe sempre hi és present, 
l'acompanyà, el1977 i 1979, l'extinta Ucd i de 
llavors ençà és el Pp el que pren el relleu. 

El Psoe guanyà presència durant les quatre 
primeres convocatòries, arribant al màxim el1986, 
perdè embranzida a les eleccions de 1989 i 1993, 
es recuperà el 1996 i tornà a davallar el 2000. 
Fins a les darrers eleccions, el Psoe fou el gallet 
invencible, amb un rècord mal de superar el1986, 
en què arribà al 50,3 % dels sufragis, quasi res 
diu el diari. 

Ap/Pp tingué un creixement espectacular, del 
329,7 %, el 1982, coincidint amb la debacle 
d'Ucd; baixà moderadament el 1986 i des 
d'aleshores no ha fet més que guanyar quota de 
mercat, superant en un 1 %al Psoe a l'inici del 
mil.leni. 

En un moment o altre, pel motiu «X», 
aconsegueixen superar el 1 O % dels vots, el 
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Pce els anys 1977 i 1979; el Cds, el1982; i Um, 
el1993. 

Pel que fà als minoritaris, el Pce es desinflà 
com un globus de festa major entre 1979 i 1982 i 
mai tomà ser el d'abans. Amb penes i treballs es 
manté el Psm, que a partir del juny de 1993 
comença a treure el cap i a les darreres 
convocatòries arribà al mític 5 %. Um, a la seva 
estrena, al 1982, obtingué la confiança dell 0,5 
%; però baixà estrepitosament a les següents 
convocatòries. Tenen continüitat els Verds, ho in
tenta Erc encara que amb un nombre ínfim de vots, 
i n'ha tinguda el Cds. 

Segueixen 51 partits, alguns d 'incla
sificables, que intenten ficar cullerada amb uns 
resultats insignificants. Menció especial i honorífi
ca es mereix el Prd; qui no recorda amb tendresa 
el Prd, que a les eleccions del juny de 1986 
obtingué 1' aprovació del 8, 8 % dels electors 
gabellins? 

Dels desapareguts en combat veim que el 
Cds, a les convocatòries a les quals acudí, a 
Capdepera, abans d'entrar en desgràcia, tenia al
guna cosa a dir. Els Altres, el poti-poti, una vegada 
clarificat el panorama polític, han anat a menys; la 
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recuperació el1986 a la gràfica correspon al Pdr. 
Comparant els resultats al poble i al conjunt 

de les Balears, en percentatges, observam que 
1' extinta U cd sempre va ser menys votada a 
Capdepera que al conjunt de les illes. El Psoe, tret 
de les primeres eleccions, sempre ha tingut més 
seguidors entre nosaltres que en 
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el conjunt de 1' arxipièlag. Ap/Pp, en canvi, té 
menys seguidors a Capdepera en totes les 
convocatòries. En canvi el cas del Pcib/Eu és a la 
inversa, excepte a l'any 1996, en què el Psm per 
primera i única vegada obtingué més sufragis a 
Capdepera que a la resta. Um, el1993, triomfa a 
la vall de Garbelien, per a baixar per davall de la 
mitjana a les següents eleccions i superar per dues 
decimes el global a 1 'última confrontació. 

El nucli de Capdepera té tirada cap a 
1' esquerra i el de Cala Rajada és més 
conservadoret. 

Pel que fa al Senat, que és una institució que 
no se sap ben bé quina utilitat té, la participació, 
al llarg dels anys, és pràcticament la mateixa que 
al Congrés i els més votats són, com no, els 
candidats de la Ucd, Psoe i Ap/Pp, i alguna 
vegada ha fet ombra els Cds i a les del 2000 el 
representant d'Eu. 
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VOTS DEL PARTITS MINORITARIS 
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POLÍTICA, MENTIDES I CINTES DE VíDEO 

Ja vénen, ja arriben, ja els tenim aquí, els resultats, paperetes fresques que boten, acabades de 
treure de les urnes. Honor i glòria al guanyador, afavorit dels Déus! que els fats et siguin propícis els 
pròxims quatre anys, que ens puguis governar amb rectitut i sabiduria, que ens portis a un major benestar, 
que ens donis una millor sanitat, unes pensions més abundoses, millors escoles, més treball, més seguretat, 
més futbol, més doblers, més de tot. Que el sol il.lumini, oh magnànim! la teva faç i enteniment, que els 
servidors t'obeexin en tot i per tot, que les aigües s'obrin al teu pas i ens facis la vida més duguedora, 
sies humíl i generós, castiga els dolents que ens volen calamitats i penes, protegeix-nos de tot mal. Oh 
triunfador! et saludam i et desitjam felicitat i una família nombrosa i concòrdia en la teva llar. Pregam 
per la teva salut, que no hagis d'anar al Pac ni t'hagin de dur a Son Dureta de Madrid i que el cel et 
protegeixi i puguis fer bons negocis. Oh victoriós! que guanyis en tots els camps de batalla, que els 
projectils rebotin en el «detente bala», que la teva estratègia sigui immillorable, que els teus súbdits ens 
enorgullim de tu i peguem pasejar-nos pel món sencer amb el cap ben alt. Invicte! que Déu et guard i 
mantengui en el teu cor, sempre enceses, les virtuts cardinals, les teologals i també les ordinals, i d'aquesta 
manera ser el mirall i guia de les nostres conductes per acció i omissió. Ungit de les urnes que estàs a 
la Moncloa! tot poderòs President nostre senyor, beneït sies, faedor de poiítiques, complidor de pro
grames electorals, creim en tu, en qui deposi tam les nostres esperances de pau i prosperitat, no defalleixis, 
no ens traeixis, no ens abandonis de nit ni de dia, fes-nos companyia. Oh gloriós ! recorda que la teva 
carn és mortal. D'aquí a quatre anys en tornarem a parlar. 

RESULTATS AL CONGRÉS 

1.989 

1.480 

424 
287 

PSOE pp PR OGRES. UM 

40 

C7 
ALTRES 

2.219 

ABSTENCIÓ 



informe eleccions '04 

D'antuvi ens ha cridat l'atenció l'elevada 
abstenció, xifrada en un 34,1 %, únicament supe
rada a l'illa pel veïnat poble serverí i Manacor. Un 
4,2 % superior a la mallorquina i un 11,4 % més 
que la mitjana espanyola. Per meses, la 5 és la 
més mandrosa amb un 37,5% d'inhibicions; i la 
més participativa, la del Teatre. Aquí tenim un 
important tema de reflexió, no sabem si domini
cal. 

El Psoe recupera la primera posició amb el 
46,5 % de les paperetes, un 11,9 % més que el 
Pp. I un 7,8 % més que a la resta de Mallorca i un 
3,9% més que al conjunt nacional. Ningú no pot 
dir que no siguem psoeros, encara que a les 
municipals i provincials deixin bastant que desitjar. 
Els partidaris de la democràcia clientelar ja poden 
estar més que contents, puix ja no es pot estar 
millor amb el govern de Madrid del que ho estam 
els gabellins. 

El Pp, 34,6 % del total, a la inversa del 
Psoe, obté entre nosaltres un 11,5 % menys de 
sufragis que al total de l'illa, i un 3,0% menys en 
comparació amb Espanya. 

Els progressistes, amb el9.9% dels sufragis 
són lleugerement més votats aquí que a la resta 
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del món, un 1,0% més. 
Capdepera és la dècima població en 

importància per aUm, amb un 6,7% d'electors, 
tirant per amunt l'exígua mitjana del 2,78% del 
total provincial. 

El Psoe obté la majoria en totes les meses 
electorals excepte la 5, qué és un feu del Pp, així 
a Capdepera guanya amb el49,2% i a Cala Ra
jada amb el45,7 %. 

El Pp, a Capdepera, aconsegueix la 
confiança del30,5% de l'electorat, i al llogaret la 
del38,2 %. 

A molta distància, els Progressistes, que arri
ben al 11,5 % dels sufragis terra endins i al 9,1 % 
a la vorera del mar. 

Um és l'ultima en totes les meses, exceptuant, 
és clar, els altres, els que no compten, els qui ningú 
vol. A terres de secà arriba als 7,8 %i al port al 
6,2 % dels vots. 

Com quue estam en el secret i sabem el que 
vota cadascú, posam en el vostre coneixement 
que tots els qui votaren Es Grup a les darreres 
municipals ara ho han fet, si fa no fa, pel Psoe. 
Que al voltant d'un 31% dels qui elegiren Ucapum 
ara han apostat pel Psoe i un 

COMPARATIU PRINCIPALS DADES 
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9,90 UM 
8,85 

6,70 

2,78 

CAPDEPERA • MALLORCA ESPANYA 
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1746 1712 

1367 
1306 

J. A. IUAN IUAN CARLOS 
BELLON MESQUIDA FAGEDA RIPOLL 

40 %, poc ençà poc enllà, es decantaren pel Pp. I 
que un 42% dels votants d'Eu-Verds i Psm s 'han 
passat als socialistes. 

Pel que fa a la clàssica distinció entre dretes 
i esquerres, la suma del Psoe i Progressistes 
avantatgja amb un 15 % el sumands Pp i Um, 
mentre que tant a Mallorca com a les Balears es 
reparteixen a parts iguals les simpaties del cos elec
toral. 

Per al Senat, els preferits han estat els dos 
del Psoe, encara que només un d'ells ha obtingut 
l'escó.D 

... en qualsevol situació, un poble 

sempre 

pot camviar les seves lleis, 

fins i tot les millors; perquè 

si el complau fer-se mal a si mateix, 

qui te dret a impedir-li-ho ? 

Jean-Jacques R_ousseau. Del 

Contracte Social. Llibre Il. Capítol 

XII. 

RESULTATS AL SENAT 

474 440 
400 366 

CECILI M.A. DOLÇA M. RIERA 
BUELE LLAUGER MULET 

Ahores d'ara n'hi deu haver més d'un 
meditant sobre la Roda de la Fortuna. 

Quan es convocaren les eleccions tothom 
esperava que el Pp obtendria majoria ab
soluta; a mesura que passà el temps i la 
campanya avançava, es dubtà que pogués 
acó'ñ'sègliír·::l-¡r lles mirades es dirigiren al 
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··€oca com a suport còmode per a govemar: .......... , 
Les darreres 72 hores, tot es capgirà i s'anà 
en norris. Com canta la gallega Carmiña 
Burana: 

Estava assegut al tron de la Fortuna 
molt alt, 

coronat de flors multicolors 
per l'èxit . 
Treia pit 

i em sentia feliç i enaltit: 
de cop i volta em vaig precipitar 

del cim, 
desproveït d'esplendor. 

• e-= 



TÀXON: ARUM PICTUM 

FAMÍLIA: ARÀCIES 
NOM COMÚ: CUGOT, RAPA BLAVA. 
COMUNITAT: CL. QUERCETEA ILICIS ASS.CNEORO-CERATONIETUM 
SILIQUAE SUBASS. ARETOSUM PICTI 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: Vivaç amb tubercle, fulles 
color verd fosca amb el tronquet moll llarg, amb nerviacions 
blanquinoses. Espata (flor) colorpurpúrea. Fruit en baia dc co- ... --------------.... 
Ior vermell 

FLORACIÓ: De setembre a Novembre 

HABITAT: Creix a les garrigues costaneres a I' ombra de les 
estepes i ullastres. També creix als peus de penyals i encletxes. 
La podem trobar a qualsevol altura, però sempre més o manco 
aprop de la mar 

DISTRIBUCIÓ: Gimnèsies (Mallorca, Menorca i Cabrera) 
Còrsega i Sardenya. 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: Es troba una mica 
per tot. La trobam als peus de penyals entre Na Pana i cala 
Fuster, mesclada amb l'amm muscivorurn. També la trobam amb 
molta abundància als peus de les penyes d' abaix del Telègrafo 
a uns 150-200 mts. Als penyals entre el Cingle i la Talaia Nova. 
Al puig negre. Puig de'n Mateu. Carregador i quasi a tota la 
comunitat de bosc i bosquines densos. 

OBSERVACIONS: Planta vivaç que quan està florida amb la 
seva espata de color porpra i les seves grans fulles retxades i 
lluentes es bellíssima. Els millors peus, els mès esponerosos 
sempre les trobam dins qualque replà o encletxa del rocam. ._ ______________ __. 


